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 Obchody 
Święta Niepodle-
głości w Dobro-
niu rozpoczęto 

tradycyjnie od 
złożenia kwiatów 
na grobie Nie-
znanego Żołnie-
rza na cmentarzu 
parafialnym, po 
czym nastąpił 
przemarsz pocz-

tów sztandarowych, delegacji oraz uczestników na czele z orkie-
strą dętą do kościoła p.w. św. Wojciecha w Dobroniu. Podzięko-
wanie za udział w uroczystości złożył wójt gminy – Robert Ja-
rzębak.  

        Władze gminy Dobroń ze wszystkich sił próbują wygrać bata-
lię o nieprzejęcie odcinka drogi krajowej nr 14. Nie będzie to jed-
nak łatwe, bo zgodnie z art. 10 ust. 5 ustawy o drogach publicz-

nych, mówi się o automatycznym przejmowaniu przez samorządy 
gminne odcinków dróg krajowych, które zostały zastąpione nowo 
wybudowanymi. Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad wskazuje 
na powyższą ustawę i mówi, że z chwilą oddania do użytkowania 

drogi S14, dotychczasowy odcinek drogi krajowej DK14 od Pabia-
nic do Chechła Drugiego z mocy prawa powinien być przejęty 

przez Gminę 
Dobroń. 

Jest to rów-
noznaczne z 
ogromnymi 
wydatkami 
jakie gmina 

będzie zo-
bowiązana 
przeznaczyć 
na rzecz 

utrzymania 
drogi, które 
znacznie 
obciążą 

skromny już budżet. Dlatego właśnie władze gminy dokładają 
wszelkich starań, aby do przejęcia nie doszło. Otóż okazuje się, iż 
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad nie wyznaczyła 
formalnego terminu przekazania odcinka drogi jak i nie przedsta-

wiła kiepskiego stanu technicznego drogi (dziury, pęknięcia, obe-
rwane pobocza, głębokie koleiny). Dodatkowo władze gminy sy-
gnalizują wadliwe wykonanie chociażby wysepki na wysokości 
stacji Shell, która przy słabej widoczności powoduje, że pojazdy 
uderzają w obramowanie wysepki.  Zmagania z Generalną Dyrek-

cją Dróg Krajowych i Autostrad mogą długo potrwać. Mogą też 
zakończyć się w sądzie. To długi i kosztowny proces. Jesteśmy 
jedyną gminą, która walczy o nieprzejęcie drogi spośród tych, 
które są postawione w takiej sytuacji.  

 Gmina Dobroń wraz z gminami z powiatu łaskiego sporzą-
dziła "Protest jednostek samorządu terytorialnego w sprawie ich 
finansowania" (dostępny także na naszej stronie internetowej 
www.dobron.ug.gov.pl). Protest mówi o ciężkiej sytuacji jedno-

stek samorządowych w ostatnich latach. Według art.167 ust. 1 
Konstytucji samorządom zapewnia się udział w dochodach pu-
blicznych odpowiednio do przypadających im zadań - artykuł ten 
jest zdaniem samorządów nagminnie łamany. W latach 2005-
2011 nastąpiły liczne zmiany ustawowe, które spowodowały 

zmniejszenie dochodów własnych jednostek samorządu teryto-
rialnego przy jednoczesnym przekazaniu nowych zadań albo roz-
szerzenia zakresu dotychczas realizowanych zadań bez odpowied-
nich zmian w dochodach. Dlatego właśnie władze gminy walczą, 

aby nie doszło do przejęcie odcinka drogi krajowej, na utrzymanie 
której gmina będzie musiała wydać ogromne pieniądze. 

M.Świstek 

ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI 2012 

CO Z PRZEJĘCIEM DK 14? 

 Gmina Dobroń pragnie złożyć serdeczne podzię-

kowania dla PZU Życie SA za udzielone w ramach za-

dania prewencyjnego dofinansowanie w wysokości 

2.000,00 zł na wykonanie ogrodzenia ogródka rekreacyj-

nego tworzonego dla uczniów Szkoły Podstawowej w 
Dobroniu. Dzięki niemu dzieciaki z podstawówki mogą 

bezpiecznie się bawić. 

PODZIĘKOWANIE 

 Z ogromną radością informujemy 

Państwa, że gmina Dobroń w pełni zasłu-

guje na miano gminy XXI-go wieku. Stało 

się tak za sprawą zainstalowanego niedaw-

no nowego, światłowodowego łącza inter-

netowego. Maszt, z którego płynie sygnał, 

znajduje się na dachu budynku Urzędu 

Gminy. Z dumą podkreślamy, że w tej 

kwestii wyprzedzamy powiat pabianicki i 

łaski, ponieważ żadne z tamtejszych gmin 

nie stosują jeszcze tak nowoczesnego roz-

wiązania. 

 Jego zaletą są między innymi: 

odporność na zakłócenia, wysoka prędkość 

transmisji czy niski stopień awaryjności.  

Dzięki temu  także internet w Państwa 

domach będzie szybszy i bardziej stabilny. 

 Jeszcze większą radość ta inwesty-

cja powinna sprawić najmłodszym, ponieważ w szkołach i w przedszko-

lu z internetu będzie można korzystać bezpłatnie, a jego prędkość wyno-

sić będzie  10 Mb/s. 

 

Życzymy miłego surfowania ! 

Agnieszka Dominiak 

DOBROŃ W CYBERPRZESTRZENI 
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 W poło-

wie września br. 

władze gminy 

podpisały umowę 

z firmą BUD-

MAX ze Zduń-

skiej Woli na 

budowę nowocze-

snego SKATE-

PARKU w Che-

chle Drugim przy 

ul. Lipowej. Na-

dal trwają prace 

wykończeniowe, 

lecz już niedługo mieszkańcy okolicy będą mogli cieszyć się z dostę-

pu do tak nowoczesnego obiektu. W końcu powstaje w gminie miej-

sce spotkań młodzieży, gdzie każdy będzie mógł sprawdzić swoje 

umiejętności. 

M. Świstek 

 Z dniem 2-go sierpnia 2012 r. Wójt Robert Jarzębak 
zawarł w imieniu Gminy umowę z firmą Deloitte Legal, Paster-

nak i Wspólnicy Kancelaria Prawnicza, reprezentowaną przez 
Pana Mirosława Gierasa. 

  
 
  

 Przedmiotem tej współpracy będzie świadczenie dla 
naszej gminy podstawowych usług prawniczych polegających na 
zastępstwie procesowym w postępowaniach dotyczących zwrotu 
podatku od towarów i usług (VAT) oraz doradztwie prawnym 
związanym z tymi postępowaniami. Wraz z dniem 1 październi-
ka br. rozpoczęła się faza diagnostyczna. Czekamy zatem na 

szczegółowy raport.  
 Firma Deloitte od kilku lat podejmuje współpracę z sa-
morządami miast i gmin w obszarze odzyskiwania podatku od 
towarów i usług, zapłaconego przez samorządy. Na początku 
sporządzany jest raport, wskazujący, w których obszarach dzia-
łalności gminy i jej jednostek organizacyjnych potencjalnie moż-
liwe jest odzyskanie zapłaconego podatku VAT. Następnie wdra-
żane są odpowiednie procedury administracyjne i prawne, które 
doprowadzą do jego odzyskania. Wynagrodzeniem Kancelarii 

jest procentowy udział w faktycznie pozyskanych i wprowadzo-
nych do budżetu gminy kwotach. 

  Wójt ma nadzieję, że współpraca będzie owocna i przy-

niesie spodziewane efekty finansowe. 

Agnieszka Dominiak 

  Gmina Dobroń doposażyła ciężki samochód ratow-
niczo – gaśniczy Ochotniczej Straży Pożarnej w Chechle w 

6 aparatów powietrznych Fenzy X – pro z butlami kompo-

zytowymi i sygnalizatorami bezruchu . 

Środki finansowe w wysokości 32.000 zł na zakup 

w/w aparatów ochrony dróg oddechowych pochodziły z 
budżetu powiatu pabianickiego przeznaczonych na realiza-

cję zadań z zakresu ochrony środowiska i gospodarki wod-
nej w 2012 roku z przeznaczeniem na doposażenie samo-

chodu ratowniczo–gaśniczego w sprzęt i środki ochrony 

dróg oddechowych umożliwiający ratownikom efektyw-

ne gaszenie pożarów w dużym zadymieniu (tereny leśne, 

trawiaste, pomieszczenia zamknięte, itp.,) oraz podczas 

usuwania substancji niebezpiecznych dla środowiska.  

            OSP w Chechle prowadzi swoją działalność, jako 
Jednostka Krajowego Systemu Ratowniczo Gaśniczego, 

więc często jest wzywana do różnego rodzaju zdarzeń. Po-
siadanie aparatów umożliwiających podjęcie działań ratow-

niczych w szczególnie trudnych warunkach umożliwi sku-
teczniejsze niesienie pomocy i przyczyni się do zwiększe-

nia bezpieczeństwa mieszkańców gminy. Wójt gminy Ro-
bert Jarzębak ma nadzieję, że także w przyszłym roku uda 

się pozyskać środki na doposażenie kolejnych jednostek 

OSP w naszej gminie 

G. Żychowski 

PIERWSZY SKATEPARK W GMINIE DOBROŃ! 

NOWE SZANSE DLA GMINY 

OCHOTNICZA STRAŻ POŻARNA W CHECHLE 

 OTRZYMAŁA NOWOCZESNY SPRZĘT 

NOWE SIECI WODOCIĄGOWE 

 Wraz z początkiem roku ogłoszono przetargi na 
budowę nowych sieci wodociągowych w Chechle Pierw-

szym i Dobroniu. Przetargi wygrały firmy "Zakład Instala-
cji Sanitarnych i Robót Drogowych "KAN-WO-BUD", 

Usługi Hydrauliczne i Wykończeniowe "EDMAR" i P.H.U. 
"INST-TECH". Budowa sieci pochłonęła ok. 130 tys. zł. 

Łączna wartość końcowa wszystkich nowych instalacji 
wynosi ok 130 tys. zł. 

Mieszkańcy Chechła Pierwszego z ulicy M. Konopnickiej, 
a także Dobronia, z ulic Wąskiej i Tuwima od sierpnia bie-

żącego roku cieszą się dostępem do wodociągu. 
 

M. Świstek 
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ŚWIETLICA W ORPELOWIE 

 W połowie czerwca br. dobiegł końca remont świe-
tlicy. Operacja pt: „Remont połączony z modernizacją oraz 

zakup wyposażenia świetlicy wiejskiej w miejscowości Or-
pelów” spotkała się z niezwykle przyjaznym odbiorem 

mieszkańców gminy. 

 Prace polegały na budowie nowej podłogi, sufitu 

i renowacji ścian, a także na wykonaniu drewnianego pode-
stu scenicznego. 

 Dzięki wsparciu, jakim są dotacje unijne w ramach 
„Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-

2013”, gmina może uzyskać nawet 70% zwrotu kosztów 
kwalifikowanych inwestycji, poniesionych na rzecz remon-

tu. 

 Nowy wygląd świetlicy z pewnością umili spędzone 
w niej chwile. 

M. Świstek 

 17 września br. komisyjnie odebrany został remont 

pokrycia dachowego budynku Szkoły Podstawowej w Mo-
gilnie Dużym. Prace trwające całe wakacje sfinansowane 

zostały w znacznej części ze środków unijnych uzyskanych 
przez władze gminy. Wkład budżetu Gminy wynosił 

36 848,22 zł, podczas gdy dofinansowanie – 111 742 zł. 
Dzięki stałym aktualizacjom na naszej oficjalnej stronie 

mogli Państwo na bieżąco obserwować postępy prac. Teraz 
prezentujemy efekt końcowy remontu. Wójt wyraża nadzie-

ję, że zarówno uczniowie, nauczyciele jak i rodzice są zado-
woleni z wykonanych prac. 

M. Świstek 

NOWY DACH SZKOŁY PODSTAWOWEJ W MOGILNIE 

NADCHODZĄ LEPSZE CZASY DLA PRZEDSZKOLAKÓW 

 Na parterze budynku komunalnego przy ulicy Sienkiewicza 

w Dobroniu (SP GOZ w Dobroniu, w części dawniej przeznaczo-

nej na oddział rehabilitacji) trwają prace budowlane, mające na 

celu przystosowanie pomieszczeń do zorganizowania dodatkowego 

oddziału Publicznego Przedszkola w Dobroniu. Zostanie w nim 

objętych opieką 25-cioro dzieci, czyli dokładnie tyle, ile spośród 

zamieszkałych na terenie gminy dzieci obecnie uczęszcza do pry-

watnych przedszkoli. Za bieżący rok gmina poniesie blisko 

200 000 zł kosztów związanych z edukacją dzieci w wieku przed-

szkolnym, które uczą się poza terenem gminy. To wzrost niemalże o 

100% w stosunku do roku poprzedniego. Dlatego ta reorganizacja 

jest konieczna.  

 ”W czasach globalnego kryzysu trzeba mądrze wydawać 

każdą złotówkę. Nie można wydawać pieniędzy na zadania, które 

mogą kosztować mniej, jeśli tylko się je dobrze przemyśli i opracu-

je. Najważniejsze jest jednak tu dla mnie dobro dzieci i ich rodzi-

ców. Nowe miejsca są odpowiedzią na ich potrzeby”- tłumaczy 

wójt. 

 Nowym miejscem nauki i zabawy przedszkolaków będą 

pomieszczenia, w których do niedawna znajdował się oddział reha-

bilitacji, który przeniesiono do wyremontowanych i lepiej przysto-

sowanych do ćwiczeń pomieszczeń, w których jeszcze do niedawna 

znajdowała się apteka. Na maluchów także czeka świeżo odnowio-

ne, przyjazne otoczenie. 

 To nie jedyne zmiany w GOZ, jakie zamierza przeprowa-

dzić R. Jarzębak. Do tej pory były tam niezagospodarowane prze-

strzenie, które rodziły dodatkowe koszty. Planowane jest wykorzy-

stanie powierzchni mieszkalnych na piętrze budynku na świetlicę 

terapeutyczną i pomieszczenia dla przychodni. Obecnie, wynajem 

powierzchni przeznaczonej na świetlicę terapeutyczną rodzi koszty 

blisko 12 000 zł rocznie. Uzyskane w ten sposób oszczędności bę-

dzie można przeznaczyć na inny cel. 

 Zakończenie robót adaptacyjnych planuje się w pierwszym 

kwartale 2013 roku. Jednocześnie, aby obniżyć koszty funkcjono-

wania nowego oddziału, władze gminy złożyły wniosek (w obecnej 

chwili przeszedł pozytywnie weryfikację formalną) do Urzędu Mar-

szałkowskiego w Łodzi. 

 Jest to element Projektu w ramach Programu Operacyjnego 

Kapitał Ludzki na lata 2007-2013, Priorytet IX "Rozwój wykształce-

nia i kompetencji w regionach", Poddziałanie 9.1.1 "Zmniejszenie 

nierówności w stopniu upowszechnienia edukacji przedszkolnej" 

 W ramach tego projektu liczymy na pozyskanie środków 

finansowych na zatrudnienie kadry pedagogicznej i niepedagogicz-

nej dodatkowego oddziału. Planuje się, iż nabór dzieci do nowej 

placówki ( w 85% finansowanej ze środków Europejskiego Fundu-

szu Społecznego) odbędzie się w sierpniu 2013 r. 

 Wójt naszej gminy, który dobro najmłodszych mieszkań-

ców ma zawsze na szczególnej uwadze, jest pełen nadziei, że efekt 

prac ucieszy dzieci i zaspokoi potrzeby ich rodziców. 

Agnieszka Dominiak 
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 Tegoroczne lato rozpoczęło się dla mieszkańców gminy 
Dobroń bardzo gorąco. Zawdzięczamy to nie tylko słonecznej 
pogodzie, lecz także wspaniałej atmosferze panującej podczas 

obchodów XIII Dni Dobronia. 
Świętowanie rozpoczęło się na sportowo, zgodnie z ogólnokrajowymi nastrojami królującymi w tym czasie. W niedzielę, 24-go 
czerwca w sali gimnastycznej przy ul. Witosa odbył się turniej piłki siatkowej, który zorganizował klub "LUKS". Do boju stanęły 
drużyny: Zarząd Klubu "LUKS", "Sympatycy siatkówki – Dobroń", "Juniorzy Luks", "FC Szynkielew", Zespół Szkół Dobroń oraz 
przedstawiciele Pabianickiej Państwowej Straży Pożarnej. 

Kolejne sportowe zmagania odbyły się 30-go czerwca i tym samym zapoczątkowały główny dzień obchodów święta naszej małej 
ojczyzny. W turnieju piłki nożnej młodzików organizowanym przez LKS "Iskra", rozgrywanym na boisku przy ul. Sportowej wzię-
li udział: "MULKS Łask", "GLKS Dłutów", "JUTRZENKA Bychlew" oraz "ISKRA Dobroń". 
Wszyscy uczestnicy wykazali się imponującą kondycją fizyczną, walecznością i duchem "fair play", co bardzo ucieszyło wójta. 
"To daje nam nadzieję, na odkrycie talentów, które w przyszłości mogłyby powiększyć grono sportowych sław zdobywających 
puchary i medale" – komentował R. Jarzębak. Nie krył tez zachwytu nad młodymi motocyklistami, którzy dali popis swoich akro-
batycznych umiejętności na pędzących maszynach. 
Po intensywnym wysiłku fizycznym przyszła pora na zasłużony odpoczynek w otoczeniu kojącej zmysły przyrody. Tak więc po 
uczcie dla ciała rozpoczęła się uczta dla duszy i.. dla łasuchów, bo Park Gminny, w którym odbyła się impreza kusił nie tylko mu-

zycznymi rytmami, ale także aromatami smakowitych potraw. Goście już po kilku krokach odczuli wyjątkowy nastrój tego dnia, bo 
również park przybrano z tej okazji w odświętną szatę. W bramie wejściowej pojawiła się ozdobna tablica, a alejki otaczały kosze 
wyrzeźbione w drewnie na specjalne zamówienie wójta. Jest to jego prezent dla mieszkańców. Każdy otrzymał też pamiątkowy 
balonik i długopisy z napisem "I Gmina Dobroń". Taki upominek okazał się strzałem w dziesiątkę, bo jak się okazało, na widow-
ni zasiadali goście nie tylko z naszego regionu, ale i z dalekich zakątków Polski. 
Następnie dała koncert niezastąpiona orkiestra dęta z Dobronia. Widzowie, a raczej słuchacze podkreślali, że nie wyobrażają sobie 
żadnej uroczystości bez jej udziału. 
"To nasza tradycja, nasza historia" – dało się słyszeć głosy. 

Przyszedł i czas na prezentacje umiejętności młodszej części naszej społeczności. Wystąpiły dzieci z przedszkola w Dobroniu i w 
Mogilnie oraz młodzież z Zespołu Szkół w Dobroniu. Zachwycili publiczność swoją kreatywnością, śmiałością i wzbudzającymi 
uśmiech wielobarwnymi strojami. Nie zabrakło także lokalnych akcentów. Wzruszenie wzbudził występ Dziecięcego Zespołu Pie-
śni i Tańca "Dobroń". Gości rozśpiewał zespół wokalny "Volare". O znakomity apetyt zadbały panie z kół gospodyń wiejskich, 
które serwowały różne przysmaki. 
O godzinie 1600 przyszedł czas na część oficjalną. Wójt gminy Dobroń, Robert Jarzębak wkroczył na scenę, by powitać mieszkań-
ców i zaproszone osobistości. Zabawa rozpoczęła się na dobre. Taneczny nastrój wprowadził zespół tańca nowoczesnego "Wena" 
z Łasku. W międzyczasie odbywały się konkursy, w tym także z wiedzy o gminie Dobroń. Nagrodami były książki, plecaki, albu-

my, słuchawki, kibicowskie szaliki i inne. Młodzież rozkołysał pabianicki raper, nie bez powodu określany pseudonimem 
"Wave" [wave – fala (ang)]. Dla wielbicieli muzyki z dawnych lat atrakcją był występ kapeli podwórkowej "Fakiry". Wisienkę na 
torcie stanowiły koncerty wieczorne. Zespół "Abba Show" porwał publiczność świetnie wszystkim znanymi przebojami grupy zza 
Bałtyku. Dzieci, które zostały zaproszone na scenę do wspólnego występu, mogły przez chwilę poczuć się prawdziwymi gwiazda-
mi. Na koniec wystąpił zespół "Farba", a barwa głosu czołowej wokalistki z pewnością ubarwiła mieszkańcom ten szczególny dla 
nich dzień. 

Agnieszka Dominiak 

DNI DOBRONIA 2012 
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      SYTUACJA FINANSOWA  

GMINY DOBROŃ ORAZ  PROJEKT BUDŻETU 

NA 2013 ROK 

WYGODNIEJ I SZYBCIEJ AUTOBUSEM DO SZKOŁY 

 Sytuacja finansowa Gminy Dobroń jest coraz trudniejsza. 

Zmiany ustawowe, wprowadzane przez parlament, z każdym ro-

kiem przyczyniają się do uszczuplenia dochodów własnych oraz 

zwiększenia wydatków bieżących jednostek samorządu terytorialne-

go. Biorąc pod uwagę potrzeby mieszkańców należałoby znacznie 

zwiększyć wydatki zarówno bieżące – szczególnie na remonty dróg, 

jak i na inwestycje, służące poprawie warunków życia mieszkań-

ców.  Niestety stoimy przed dylematem wyboru, co należy wykonać 

w pierwszej kolejności, a co możemy przesunąć na rok następny. 

Często prace wykonywane są etapami, z racji braku wystarczają-

cych środków. Projekt budżetu na rok 2013 i Materiały informacyj-

ne do projektu oraz projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej Gmi-

ny Dobroń na lata 2013 – 2020 dostępne są na naszej stronie inter-

netowej www.dobron.bip.net.pl w zakładce BUDŻET. Dochody 

gminy zostały zaplanowane w wysokości  20 171 413,00 zł, nato-

miast  wydatki w kwocie 20 948 234,00 zł, zatem przewidywany 

deficyt w roku 2013 wyniesie 776 821,00 zł  i w całości będzie 

finansowany przychodami z tytułu zaciąganych pożyczek i kredy-

tów. Aby pokryć deficyt oraz spłaty pożyczek i kredytów zaciągnię-

tych w latach ubiegłych gmina musi zaciągnąć kredyt w wysokości 

1 910 816,00 zł.  

Dochody na rok 2013 zostały zaplanowane w oparciu o przewidy-

wane wykonanie roku lat 2012 i 2011. Nowością w dochodach są 

dochody z tytułu opłaty śmieciowej; wzrosła opłata eksploatacyjna, 

co związane jest z funkcjonowaniem na naszym terenie kopalni 

piasku (budowa dróg ekspresowych S-8 i S-14), a także stawki 

podatków lokalnych średnio o 4,5 %.   

Na 2013 rok planowane są również środki na zadania dofinansowa-

ne ze środków unijnych: 

- Wyrównywanie szans edukacyjnych uczniów z Gminy Dobroń – 

II transza w kwocie 16 800,00 zł 

- Refundacja wydatków poniesionych w roku 2012 na budowę kom-

pleksu sportowego w Chechle Drugim – kwota 196 000,00 zł.  

Wydatki. Niepokojące jest to, że w związku z rosnącymi cenami 

paliwa, gazu, energii niezależnie od nas rosną także wydatki bieżą-

ce. Z uwagi na ograniczone środki finansowe musieliśmy zrezygno-

wać z wielu inwestycji, które należałoby wykonać w naszej Gminie. 

Ostatecznie na inwestycje zaplanowane zostały nakłady w  kwocie 

1 951 000,00 zł.  

Największą z nich jest „Budowa kanalizacji w Chechle Drugim” – 

kwota 934 000,00 zł.  

 W roku 2013 zakończona będzie rozbudowa istniejącego 

przedszkola na terenie gminy Dobroń i uruchomienie dodatkowego 

oddziału przedszkolnego oraz rozpoczęta modernizacja sali gimna-

stycznej przy Szkole Podstawowej w Dobroniu. 

 Bardzo dużym obciążeniem dla naszego budżetu jest oświa-

ta. Subwencja oświatowa jest niedoszacowana, co podnoszą wszyst-

kie samorządy w Polsce. Przywileje nauczycieli wynikające z Karty 

Nauczyciela w dużej mierze muszą być dofinansowane z budżetu 

gminy. Będzie to dodatkowy koszt w wysokości  1 253 649,00 zł.  

 Gmina ponosi jeszcze inne wydatki związane z oświatą 

(utrzymanie przedszkoli, klas 0, dowóz uczniów do szkół) w kwocie 

1 409 271,00 zł. Łącznie wydatki na oświatę stanowią 37,5% ogółu 

wydatków zaplanowanych w projekcie budżetu na 2013 rok. Zmia-

ny dokonane w sieci szkół dały nam co prawda oszczędności, ale z 

drugiej strony pieniądze te z konieczności wypływają z budżetu 

innymi kanałami.  Próbujemy szukać wszelkimi możliwymi sposo-

bami oszczędności, ale możliwości te są znacznie ograniczone, gdyż 

zależy nam aby nie podwyższać drastycznie podatków, opłat za 

wodę i ścieki czy ustalać wygórowaną stawkę za odbiór odpadów. 

 Ogólnie przedstawione zostały najważniejsze zagadnienia 

jeżeli chodzi o sytuację finansową gminy oraz projekt budżetu. 

Podsumowując jeszcze raz pragnę podkreślić, że w obecnej sytuacji 

finansowej coraz trudniej  jest opracować budżet w taki sposób, aby 

zapewnić podstawowe funkcjonowanie gminy i jej mieszkańców. 

 „Do młodzieży świat należy“ - głosi popularne powied-
zenie. O dobro swoich pociech chcą dbać rodzice, widząc w 
nich nadzieję na lepszą przyszłość. Niezwykle ważne jest 
zapewnienie dzieciom jak nalepszych warunków do rozwoju 

i zachęcenie ich do zgłębiania wiedzy. Wie o tym doskonale 
wójt Robert Jarzębak. Rok szkolny 2012/2013 rozpoczął się w 
otoczeniu pozytywnych reform przez niego zainicjowanych. 
Poza wspomnianym remontem dachu Szkoły Podstawowej w 
Mogilnie dokonano reformy dowozu uczniów do szkół. Tej 
zmiany wójt dokonał osobiście, poświęcając mnóstwo czasu 

i cierpliwości na wypracowanie jak najlepszego rozwiązania. 

 Od 01.09.2012 

r. dowozy są realizo-
wane przez Prze-
dsiębiorstwo PKS w 
Tomaszowie Mazo-
wieckim, wyłonione w 
procedurze przetar-
gowej. Autobusy są 
bardziej nowoczesne, 

komfortowe, be-
zpieczne i doskonale 
wyposażone choćby w 
ogrzewanie. Zima 
więc młodym pasaże-

rom już nie będzie straszna. 

 Godziny rozpoczęcia i zakończenia zajęć szkolnych 
oraz przywozy i dowozy do szkół na terenie gminy zostały tak 

zorganizowane, aby były dla dzieci i młodzieży jak najbardziej 
korzystne czasowo. Dzięki temu skrócił się czas oczekiwania 
na autobus, a ponadto zwiększyła się dostępność do kółek zain-
teresowań oraz zajęć wyrównawczych.  
 Ta reorganizacja, jak przewidywano, okazała się rów-
nież sprzyjająca finansowo budżetowi gminy. Znacząco spadły 
koszty dowozu, mimo wzrostu cen paliw. Do VI 2012 r. auto-
busy pokonywały dziennie dystans 324 km, tygodniowo 1 620 
km. Od IX. 2012 r. pokonują tygodniowo 1 199 km. Bilans 

kilometrów pokonanych w ciągu tygodnia zmniejszył się 
zatem aż o 421 km. Wcześniej wydatki tygodniowe na 
przejazdy wynosiły 6 156 zł. Obecnie, mimo wzrostu cen 
paliw, wynoszą 5 371, 52 zł. Rocznie to ok. 37 tys.zł 
oszczędności. 
 Wójta bardzo cieszy efekt tej reformy: „Teraz dzieci i 
młodzież mogą bezpiecznie, wygodnie i przede wszystkim 
sprawnie podróżować między szkołą a domem, korzystać 

w pełni z oferty naszej oświaty, a zaoszczędzone środki mogę 
przeznaczyć na inne cele, które przysłużą się uczniom szkół 
z terenu naszej gminy“. 
 Ponadto, od 06.08.2012 r. gmina Dobroń jest stroną 
umowy o dofinansowanie projektu pt. „Wyrównywanie szans 
edukacyjnych uczniów z gminy Dobroń“. Wsparcie to gwaran-
tuje Program Operacyjny Kapitał Ludzki. Zgodnie z umową 
zawartą z władzami województwa łódzkiego, na realizację 

projektu przyznano gminie maksymalną kwotę 108 956, 40 zł, 
w ramach której w szkołach podstawowych na terenie gminy 
będą w roku szkolnym 2012/2013 prowadzone dodatkowe 
zajęcia opiekuńczo-wychowawcze dla uczniów klas I-III 
z zaburzeniami umiejętności szkolnych oraz zajęcia rozwi-
jające dla uczniów wybitnie uzdolnionych. Dodatkowo zakupi-
ono pomoce dydaktyczne i materiały edukacyjne, które wy-
korzystane będą na wspomnianych zajęciach.  

 
 

Agnieszka Dominiak 
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w zależności od ilości i objętości zadeklarowanych pojemników. 

Najmniejszy dopuszczony pojemnik 120l, przy zadeklarowanej chęci 

pełnej segregacji, to koszt 20,00 zł. Opłaty mają być wnoszone co 

drugi miesiąc, na rachunek wskazany przez urząd gminy. 

 Do końca roku kalendarzowego Rada Gminy musi podjąć 

kolejne i ostatnie już z obligatoryjnych uchwały, regulujące założenia 

przyszłego systemu gospodarki odpadami. Konieczne jest przyjęcie 

nowego  Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 

gminy Dobroń, dostosowanego do Planu Gospodarki Odpadami Wo-

jewództwa Łódzkiego. Projekt tego Regulaminu został już pozytywnie 

zaopiniowany przez Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitar-

nego i będzie przedmiotem obrad grudniowej sesji. W tym samym 

czasie zostanie określony uchwałą zakres  

i sposób świadczenia usług w zakresie odbioru odpadów przez gminę 

oraz wzór deklaracji, w której właściciele nieruchomości będą samo-

dzielnie obliczać wysokość należnej miesięcznej opłaty. 

 

Należy pamiętać, że opłata za gospodarowanie odpadami podlegać 

będzie przepisom Ordynacji podatkowej, co oznacza, że wobec 

niepłacących będą wyciągane takie same konsekwencje, jak  

w przypadku niepłacenia podatku od nieruchomości.  

 

 Wszyscy wytwarzamy odpady, dlatego ich selekcja i zbiórka 

stały się naszym wspólnym problemem, którego rozwiązanie wymaga 

poparcia i zaangażowania 

całego naszego społeczeństwa. 

Korzyści płynące z nowego 

systemu gospodarki odpadami 

to przede wszystkim ograni-

czenie ilości odpadów trafiają-

cych do składowania, to czy-

ste środowisko i szansa na 

niezaśmiecony krajobraz za 

oknem. 

 

Segregacja jest ważna, po-

nieważ: 

selektywna zbiórka jest źró-

dłem surowców wtórnych, 

których ponowne przetworze-

nie wymaga najczęściej mniej-

szego nakładu materiałów i energii niż w przypadku produkcji  

z surowców; 

 poddając tworzywa sztuczne powtórnemu przerobowi osz-

czędzamy węgiel i ropę naftową; 

 w przyrodzie papierowa chusteczka rozkłada się przez 3 

miesiące, zapałka przez 6 miesięcy, guma do żucia przez 5 

lat, puszka przez 200 lat, a plastikowa butelka przez 100 do 

1000 lat;  

a gdyby tak posegregowane butelki i puszki ponownie prze-

tworzyć, wówczas z 27 plastikowych butelek można wypro-

dukować jedną bluzę z polaru, z 19000 puszek po konser-

wach 1 samochód, a z 670 puszek po napojach gazowanych – 

1 rower; 

 selektywna zbiórka makulatury ogranicza zużycie energii, 

wody i zanieczyszczenia powietrza, a tym samym chroni lasy 

– wyprodukowanie 1 tony papieru wymaga ścięcia 17 drzew, 

ze 100 ton odzyskanej makulatury wyprodukować można 90 

ton papieru; 

 odzyskując szkło tylko z 1 butelki można zaoszczędzić tyle 

energii ile zużyłaby 100W żarówka świecąca bez przerwy 4 

godziny – szkło nie ulega rozkładowi i może być wykorzysta-

ne nieograniczoną ilość razy; 

 odzyskując aluminium ze złomu oszczędzamy 95% energii 

potrzebnej do wyprodukowania aluminium z rudy boksytu, a 

recykling aluminium to 95% mniej zanieczyszczeń odprowa-

dzanych do powietrza i 97% do wody. 

 

Aby selektywna zbiórka przyniosła wymierne efekty konieczne 

jest zaangażowanie wszystkich mieszkańców naszej gminy. 

Kamila Jasitczak 

REWOLUCJA ŚMIECIOWA 

 Znowelizowana ustawa o utrzymaniu czystości i porządku w 

gminach rozpoczęła w całej Polsce „rewolucję śmieciową”. We wszyst-

kich gminach trwają, zakrojone na szeroką skalę, przygotowania wdraża-

jące założenia tej ustawy. Nie jest to temat łatwy, a dla większości samo-

rządów na pewno nowy. Również w naszej gminie trwają prace przygoto-

wujące wprowadzenie systemu gospodarki odpadami , który musi zacząć 

funkcjonować od 1 lipca 2013 roku.  

 

Na czym będzie polegała „rewolucja śmieciowa”? 

 W nowym systemie za odbiór i właściwe zagospodarowanie 

wszystkich powstających na terenie gminy odpadów komunalnych oraz 

za zapewnienie możliwości selektywnego zbierania tych odpadów odpo-

wiedzialna będzie gmina. Wszyscy właściciele nieruchomości, objęci 

systemem, będą wnosili do gminy opłatę, która ma pokrywać koszt od-

bioru i zagospodarowania odpadów komunalnych.  

 

Co rewolucja oznacza dla statystycznego mieszkańca? 

Po pierwsze – będzie wolny od umów, które do tej pory musiał podpisy-

wać z firmami odbierającymi jego śmieci, teraz zrobi to za niego gmina. 

Wszyscy będą wnosili do gminy jednakowe opłaty, a w zamian za to 

gmina wybierze przedsiębiorcę, 

który opróżni kosze.  

Po drugie – koniec  zmartwień, 

co zrobić ze starą pralką, znisz-

czoną sofą, przeterminowanymi 

lekami czy pustym pojemnikiem 

po farbie pozostałym po malowa-

niu pokoju, teraz gmina będzie 

organizować  i wskazywać 

mieszkańcom całorocznie działa-

jący punkt odbioru takich odpa-

dów. Za odbiór tych odpadów nie 

będzie dodatkowych opłat. 

Po trzecie – każdy, kto selektyw-

nie zbiera śmieci „u źródła”, 

będzie robił to nie tylko z korzy-

ścią dla środowiska, ale również 

dla siebie – za selektywną zbiórkę gmina będzie pobierała niższe opłaty. 

Nowe przepisy mają zagwarantować również skuteczniejszą walkę z 

dzikimi wysypiskami. Zakłada się, że dzięki temu, że wszyscy będą 

zobligowani do wnoszenia jednakowych opłat za odbiór odpadów, niko-

mu nie będzie opłacało się podrzucać śmieci do lasu, sąsiadów czy przy-

drożnego rowu. Zniknie tez powód, by pozbywać się śmieci w przydo-

mowych piecach, co już w tej chwili jest zabronione, ale niestety nadal 

stanowi duży problem w skali całego kraju.  

 

Co do tej pory zrobiła gmina? 

 Na październikowej sesji Rada Gminy podjęła pierwszą uchwałę 

z pakietu „uchwał śmieciowych”, obejmującą nowym systemem gospo-

darki odpadami właścicieli nieruchomości, na których nie zamieszkują 

mieszkańcy. Tym samym do wnoszenia opłat za odbiór i zagospodarowa-

nie odpadów komunalnych do gminy zobowiązani zostali właściciele 

domków letniskowych, przedsiębiorstw  

i instytucji pożytku publicznego. Dzięki temu nowy system będzie 

szczelny i sprawiedliwy – wszyscy wytwarzający odpady komunalne na 

terenie gminy będą solidarnie ponosić opłaty za ich odbiór.  

 W listopadzie radni podjęli kolejne dwie uchwały – została 

ustalona metoda naliczania opłaty oraz stawka opłaty pobierana od 

mieszkańców i stawki opłaty za pojemniki, a także częstotliwość i sposób 

wnoszenia tych opłat. Rada Gminy zdecydowała, że opłata za odbiór i 

wywóz odpadów naliczana będzie za każdą osobę zamieszkującą daną 

nieruchomość. To metoda, która nie powinna budzić sprzeciwu miesz-

kańców, przejrzysta i zgodna z zasadą „zanieczyszczający płaci”. Kto ile 

zapłaci będzie zależało od tego, czy zadeklaruje, że chce segregować 

odpady przydomowo i czy będzie się z tej deklaracji wywiązywał. W 

takim wypadku stawka na jedną osobę wyniesie 7,00 zł miesięcznie. Dla 

osób, które będą zbierać tylko odpady zmieszane, nie segregują śmieci i 

nie chcą tego robić, stawka na osobę będzie dwa razy wyższa. Właścicie-

le nieruchomości niezamieszkałych również będą rozliczani miesięcznie, 
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   SAMORZĄDOWCY U TUSKA 
 

  

 

 20 listopada w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów od-

było się spotkanie premiera z przedstawicielami samorządów, 
którego założeniem było omówienie sytuacji, w jakiej znajdują 

się Jednostki Samorządu Terytorialnego (JST), a przede wszyst-

kim ich kondycji finansowej i najważniejszych problemów. 

 Samorządowcy domagali się między innymi zmiany 
ustawy o dochodach JST, ponieważ coraz więcej przekazywa-

nych jest samorządom zadań rządowych, za którymi to nie idą 

środki finansowe, a więc obciążają one dodatkowo budżety 
gmin. Podczas spotkania zapostulowana została również potrze-

ba długofalowego systemu finansowania modernizacji dróg 
lokalnych, które powinny mieć większe wsparcie z budżetu 

krajowego i unijnego.  

 Premierowi zaproponowano, aby zwiększyć procentowy 

udział gmin w przychodach z podatku dochodowego, co pozwo-
liłoby zwiększyć pulę pieniędzy w budżecie gmin. Niestety 

premier odniósł się negatywnie do powyższego rozwiązania. 

Wtorkowa rozmowa dotyczyła również przedszkoli. Problemem 
jest fakt, iż w Polsce jest ich jeszcze zdecydowanie za mało. 

Donald Tusk bronił się, zapewniając, że trwają już prace w 
Ministerstwie Edukacji Narodowej nad dofinansowaniem 

przedszkoli oraz że budżety JST zostaną zasilone w 2013 roku 

w kwocie 340 000 000 PLN, ale czy tak naprawdę będzie!? 

 Poruszono, 

coraz to głośniejszą, 
kwestię Karty Nau-

czyciela. Samorzą-
dowcom zależy mię-

dzy innymi na zmia-

nie sposobu finanso-
wania nauczyciel-

skich urlopów dla 
poratowania zdrowia. 

Proponują oni, aby 

finansował je ZUS a 
nie – jak do tej pory – 

samorządy. Trzeba 
zaznaczyć, że wydat-

ki oświatowe wśród wydatków gmin i powiatów stanowią śred-

nio 35% ich wszystkich wydatków.  

 Inną ważną sprawą wtorkowej dyskusji była, tak zwana, 
standaryzacja zadań nałożonych na samorządy, która miałaby 

dotyczyć oświaty, ochrony zdrowia i usług komunalnych. Po-

zwoliłoby to dostosować zadania do możliwości finansowych 
Jednostek Samorządowych, co w efekcie pozwoliłoby na 

sprawniejsze i efektywniejsze gospodarowanie środkami finan-
sowymi oraz na poprawę zarządzania usługami publicznymi – 

Premier zadeklarował poparcie w tej kwestii.  

 Przedstawiciele samorządów nie ukrywali przed premie-

rem również obaw związanych ze zniesieniem zasady mówią-
cej, że Vat z inwestycji współfinansowanych  z Unii Europej-

skiej jest kosztem kwalifikowanym. Okropnym ciosem byłoby 

wejście w życie tej propozycji. Samorządy nie byłyby w stanie 
korzystać z dotacji, gdyż zwyczajnie nie byłoby ich na to stać, a 

to dlatego że wiązałoby to się ze zwiększonym udziałem wła-
snym gmin, powiatów, na co nie znajdzie się już z pewnością 

pieniędzy w budżecie.  

 Premier prosił, aby przetrwać w istniejących warunkach 

do połowy 2014 roku, bo jak przewidują eksperci, wtedy wła-

śnie ma nastąpić odwrócenie światowego kryzysu. Pozostaje 

zatem nam wierzyć w „przepowiednie”… 

 Nasza Gmina nie patrzy biernie na to, co dzieję się wo-

kół. Wraz z gminami Buczek, Zelów, Łask, Wodzierady, Wida-
wa, Sędziejowice, Drużbice, Dłutów napisała protest skierowa-

ny do Donalda Tuska oraz Ewy Kopacz w spawie finansowania 

Jednostek Samorządu Terytorialnego. 

 We wspomnianym piśmie wyrażamy sprzeciw wobec 
stosowanych przez rząd rozwiązaniom, które są sprzeczne z 

jakimikolwiek logicznymi teoriami zarządzania. Podkreślamy, 
że w powojennej historii nigdy jeszcze nie było tak trudno sa-

morządom, jak obecnie i nie podobają nam się przepisy doty-

czące finansów JST, których negatywne skutki wyrażają się w 
ubytku 8 000 000 000 PLN w budżetach gmin, powiatów i wo-

jewództw w skali roku! Wskazujemy również na to, że zapew-
nienia dotyczące subwencji oświatowej, która to miała zrekom-

pensować w pełni zadania oświatowe, była zwyczajnym kłam-

stwem. Z roku na rok jest coraz gorzej, wystarcza ona na coraz 
mniej – w wielu przypadkach subwencja nie wystarcza nawet 

na wynagrodzenie nauczycieli, a więc reszta kosztów pokrywa-
na musi być ze środków własnych samorządów. Dla przykładu 

możemy tu podać gminę Widawa, która to dokłada na zadania 

oświatowe średnio 40% swoich wszystkich wydatków. Nasza 
gmina w roku 2011 musiała wyłożyć „ze swojej kieszeni” na 

zadania zlecone dotyczące oświaty 1 201 717,11 PLN, a tak 
naprawdę do tych zadań nie powinniśmy dołożyć ani złotówki, 

bo przecież powinna pokryć to subwencja. Niepokojące jest to, 

że tendencja ta jest stale rosnąca (patrz tabela). 

 W wystosowanym do Pana Premiera piśmie podkreśla-

my również, że wprowadzenie obowiązku rocznego wychowa-

nia przedszkolnego dla dzieci 5-letnich generuje kolejny obo-
wiązkowy wydatek dla gmin, ponieważ muszą one zapewnić 

miejsca w przedszkolach nie tylko 6-latkom, ale i wszystkim 5-

latkom. 

 Kolejna sprawa – gospodarka odpadami. Owszem, bar-
dzo szczytne wprowadza się rozwiązania, ale gmina otrzymuje 

zadanie łącznie z jego skutkami finansowymi. Dlatego też 

wprost, bez ogródek stwierdzamy, że państwo nie liczy się z 
możliwościami finansowymi gmin i nie uczestniczy w naj-

mniejszym stopniu w ponoszeniu kosztów swoich decyzji. Na 
wiele nowelizacji nie ma zwyczajnie pieniędzy. Co więcej, brak 

przekazywania środków finansowych na zadania zlecone, czy 

wydatki związane z ciągłym wprowadzaniem zmian przez rząd 
ogranicza w konsekwencji realizację zadań własnych gminy, jej 

inwestycje i rozwój, a co za tym idzie, wpływa niekorzystnie na 
poziom życia mieszkańców. A zatem „Idea samorządności (…) 

została wypaczona. Trudno bowiem mówić o samorządności 

przy ciągłym ograniczaniu możliwości finansowych”. 

Jesteśmy pełni nadziei, że bunt samorządowców i 

wystosowane przez nas pismo skłoni Władze do przemyśleń 

odnośnie stosowanej polityki i zapoczątkuje podjęcie działań 

zmierzających do usprawnienia funkcjonowania JST oraz ich 

prawidłowego i efektywnego finansowania.  

Monika Urbańska 

Rok budżetowy Niedoszacowanie subwencji oświatowej 

2005 429.422,00 

2006 645.180,75 

2007 897.982,12 

2008 798.657,21 

2009 816.725,11 

2010 963.541,01 

2011 1.201.717,11 
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 Przyjeżdżając do nas, najlepiej nie zabierać telefonów, 
budzików. Obudzi nas świergot ptaków, najpierw rano, a potem 
jeszcze raz tuż przed zmierzchem. Trochę ćwierknięć, cisza, 
następnie długie trele.  Wszystkie drogi prowadzą do Dobronia. 

Krajowa droga nr. 14 z Pabianic, Łasku, Sieradza; trasą S14 z 
Łodzi, a w niedalekiej przyszłości drogą ekspresową S8 z Wro-
cławia, Warszawy, Białegostoku wjeżdżając do Dobronia. Ko-
ściół, pizzeria, przystanek autobusowy, dworzec kolejowy, no-
woczesne gimnazjum, szkoła podstawowa, park, kilka sklepów 
spożywczych, budynek Urzędu Gminy i tuż naprzeciwko filia 
banku. Dumniej przedstawia się niejeden z prywatnych domów 
w sąsiedztwie. 

 Na ceniących refleksyjną atmosferę czeka kościół z epo-
ki baroku zbudowany w latach 1763-1779. Był rewitalizowany z 
inicjatywy lokalnej społeczności, władz, księdza proboszcza. 
Wewnątrz trzy ołtarze barokowe, rokokowa chrzcielnica, cenne 
żyrandole, kapliczka św. Jana Nepomucena z XVIII wieku. 
Wśród naczyń liturgicznych złocona puszka z 1736 r. Wzniesio-
no drewnianą dzwonnicę z trzema dzwonami o konstrukcji słup-
kowej. Materiał konstrukcyjny w postaci bali modrzewiowych 

pochodził z wyrębów wsi Chechło. 
 Na zafascynowanych historią czeka cmentarz żołnierski, 
największy na ziemi sieradzkiej z czasów I wojny światowej. 
Jest pamiątką dla Wymysłowa - Piaski po bitwie o Łódź, żołnie-
rzy poległych w okresie od października do grudnia 1914 r. 
Również znajdują się groby, pomniki  żołnierzy polskich zabi-
tych w bojach przeciwko okupantom w latach 1939-1945. Ob-
chodząc 70. Rocznicę Mordu Katyńskiego, upamiętniliśmy ko-

misarza Policji Państwowej IGNACEGO BARTUZELA, po-
rucznika ZYGMUNTA KRÓLIKA, nadkomisarza Policji Pań-
stwowej ROBERTA HENRYKA ŻYCHOWSKIEGO - naszych 
mieszkańców, sadząc Dęby Pamięci przy szkolnym parkingu. 
 Kolonia Ldzań – jak sama nazwa wskazuje, to miejsco-
wość i gospodarstwo agroturystyczne, gdzie możemy nauczyć 
się jazdy konnej pod okiem instruktora na terenie stadniny. Dla 
początkujących, przygotowana jest ogrodzona ujeżdżalnia. Zi-
mą, przy sprzyjającej aurze organizowane są kuligi. Święto 

jeźdźców Hubertus odbywa się na koniec sezonu, około 3 listo-
pada. Urządzana jest gonitwa, podczas której konno ściga się 
tzw. lisa, jeźdźca z ogonem przypiętym do lewego ramienia. 
Ten, kto go zerwie, wygrywa. Ma prawo wykonać rundę honoro-
wą wokół miejsca pogoni i za rok sam ucieka jako lis. Polowanie 
hubertowskie kończy biesiada przy ognisku. 
 Osada młyńska w Talarze – na prawym brzegu Grabi 
znajduje się młyn z połowy XIX wieku, budowla drewniana, 

jednopiętrowa. Pracował do 1965 roku i mełł 4 tony zboża na 
dobę. Zaś po lewej stronie brzegu rzeki usytuowany jest młyn. 
Pochodzi z końca XIX stulecia. Budowa dwupiętrowa, zachowa-
ły się urządzenia dawnego napędu wodnego. We wnętrzu znaj-
duje się turbina elektryczna. 
 Niedaleko stoi dworek rodziny Fiszerów, którzy byli 
ostatnimi właścicielami młynów. We wnętrzu możemy podzi-
wiać piec z ozdobionymi kaflami. Również w miejscowości 

Barycz znajduje się drewniany młyn z 1914 roku, obecnie nie-
czynny. Częścią budowli jest murowana motorownia, odbudo-
wana w latach dziewięćdziesiątych XX wieku. Posiada napęd 
elektryczny. Obok niewielki zbiornik retencyjny służący przede 
wszystkich wędkarzom i nawodnieniu okolicznych łąk. 
 Na zielonej polanie pełnej drzew, roślin kolorowych 
różnego gatunku, pośród kamieni. Ci, którzy chcą od wszystkich 
uciec, powinni dać stawom w Talarze szansę. Niewprawione oko 

ucieszy się na widok bociana, kaczek, czy żab. Wyczekiwanie 
chwili, gdy księżyc świeci jeszcze czysto, choć już za moment 
zacznie się jasny poranek przed wschodem słońca. Nawet naj-
bardziej zestresowani wyłączą telefony. Stawy w Talarze to 

WSZYSTKIE DROGI PROWADZĄ DO DOBRONIA 
przykład na to, że iście mazurskie widoki można znaleźć także 
w innych regionach Polski. 
 Wszystko opiera się na prostocie – bo przecież im 
mniej rzeczy naokoło nas, tym lepiej odpoczywamy. Drobny 

piaseczek przesypuje się między palcami, zza pleców zaś las, 
pachnie żywicą. Można patrzeć jak niebo powoli ciemnieje i 
pojawiają się na nim pierwsze gwiazdy. Można prawdziwie 
odpocząć od towarzystwa. Ale niechciana samotność nikomu 
nie grozi. Nagroda dla łaknących niczym niezmąconej ciszy, 
by przyjechać nad lokalne kąpieliska w Ldzaniu i Baryczy.  
 Na spacer możemy wybrać się do gminnego parku, 
który został odnowiony. Rodzice spędzą czas przy rozmowie 

lub z książką w ręku, zaś dzieci będą aktywnie bawić się na 
placu zabaw sąsiadującym z parkiem. Podczas spacerów po 
lesie można nazbierać grzyby, które dodamy do jajecznicy na 
śniadanie. Poszukiwanie borówek, jagód namawia by zamknąć 
słodkie leśne smaki w słoiku. Spotkamy przedstawicieli dzi-
kiej fauny i flory. Wydmy porośnięte jałowcami i wrzosami. 
Zdarza się znaleźć zarośnięte maleńkie jeziorka, leśne wodne 
oczka, które można mieć tylko dla siebie. 

Mateusz Bartczyk 

 Młoda żona młynarza ciężko zachorowała i wszystko 
wskazywało na to, że dni jej są już policzone. Stary młynarz 
nie mógł się pogodzić z myślą o utracie żony i okrutnie cier-
piał. W młynie pracował jednak młody czeladnik i postanowił 

uzdrowić żonę swego pryncypała. Przynosił różnorodne zioła 
zbierane na nagrabiańskich łąkach, które dawała mu stara Ja-
gnicha. Sporządzał napary i podawał pięknej młynarzowej.  Ta 
po jakimś czasie zaczęła zdrowieć i z wdzięczności zakochała 
się w czeladniku. Stary młynarz tak był zapracowany, że nie 
zauważył rozkwitającego uczucia. Choć kochankowie co wie-
czór spotykali się w piwnicy młyna, przelewająca się przez 
koło młyńskie woda i maszyny zagłuszały flirtującą parę.  

Jednakże któregoś dnia młynarz zatrzymał urządzenia, by je 
naoliwić, i wówczas usłyszał dziwne odgłosy. Zszedł do piw-
nicy i ujrzał żonę w ramionach kochanka. Czeladnik uciekł, 
zaś niewierna żona została zamknięta w piwnicy.  Przez wiele 
lat, nawet po śmierci młynarza, słychać było jęki dochodzące z 
podziemi starego młyna. Nikt nie ważył się zatrzymać urzą-
dzeń zagłuszających cierpienia i niewieści płacz, bo wierzono, 
że spowoduje to zemstę młynarzowej i kres starego młyna. 

 
źródło: folder Gminy Dobroń „"Dobroń zaprasza (wczoraj, dziś, jutro gminy)" 

LEGENDA O ZAKOCHANEJ MŁYNARCE 

 Jednym z najważniejszych zmagań każdej gminy są szkoły. 

Obecnie wydatki gminne stanowią 42 % całego budżetu gminy. Ocenia 
się, że w 2014 r., na skutek niedoszacowania subwencji ogólnej wydatki 
te wzrosną do poziomu 48 %. Jest to duże zagrożenie i obciążenie dla 

naszego budżetu. Prognoza ekonomiczna alarmuje, by podjąć jak naj-
bardziej optymalne kroki w celu zapobiegania niekorzystnym sytuacjom 

i nie dopuścić do tego, by uczniowie na tym ucierpieli. 
 Jest to problem w skali całego kraju i borykają się z nim także 
wszystkie ościenne gminy. Najważniejsza jest przyszłość dzieci, aby 

mogły rozwijać swoje talenty. Już teraz dążymy ku lepszemu. Dowozy 
uczniów do szkół są lepiej zorganizowane czasowo, dach Szkoły Pod-
stawowej w Mogilnie został wyremontowany, a ponadto młodzież może 

korzystać z lepszych materiałów edukacyjnych oraz dodatkowych zajęć 
indywidualnych. 

 Jak wspomnieliśmy, za 2 lata przeznaczymy ogromną ilość 
pieniędzy na oświatę, ograniczając wydatki i planując inne inwestycje w 
późniejszym terminie. Mamy nadzieję, że nasze kroki zostaną z czasem 

docenione przez uczniów, nauczycieli, pracowników oświaty oraz nas 
samych. Dobro i rozwój najmłodszych to jeden z priorytetów, ponieważ 
inwestując w nich, dajemy im i sobie szansę na lepszą przyszłość. 

 
red. Mateusz Bartczyk, Agnieszka Dominiak 

WALKA O SZKOŁY 
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EUROPEJSKI DZIEŃ JĘZYKÓW 

 Dnia 26 września 2012 (jak co roku) organizowany 

był w naszej szkole Europejski Dzień Języków. Akademia 

miała charakter rozrywkowo – konkursowy. Uczniowie 

prowadzili ze sobą dialogi, a widownia miała za zadanie 

odgadnąć gdzie i w jakim języku był prowadzony. Było 
czym się popisać, ponieważ pierwszy raz pojawił się w 

naszej szkole, obok języka angielskiego i niemieckiego, 

język grecki. Uczniowie śpiewali piosenki, których tytuły 

należało odgadnąć. 

Na koniec miało 

miejsce wspólne 

karaoke z utworami 

dla każdego. Wszy-

scy mieli możli-

wość sprawdzenia 

siebie w roli pio-

senkarza. Hitem 
okazał się utwór 

Jurij Shatunov – 

„Bielyje Rozy”. Na dwa tygodnie przed uroczystością 

został ogłoszony konkurs dla uczniów na plakat promują-

cy naukę języków obcych. Poziom prac w tym roku był 

tak wysoki, że jury postanowiło przyznać wyróżnienia 

wielu osobom. Wszyscy bawili się doskonale. Do usłysze-

nia w przyszłym roku. 

Bogusława Zajączkowska 

INFORMACJE Z ZESPOŁU SZKÓŁ IM. KS. JANA DŁUGOSZA W DOBRONIU 

DZIEŃ EDUKACJI NARODOWEJ 

 15 października obchodziliśmy w naszej szkole Dzień 
Edukacji Narodowej. Uroczystość przygotowała klasa IIIA wraz 
z wychowawczynią p. Małgorzatą Gorzelak. 
 Po życzeniach pani Dyrektor Agnieszki Dolewy skiero-

wanych do całej społeczności szkoły, wszyscy obecni zostali 
zaproszeni do wzięcia udziału w quizie sprawdzającym wiedzę 
na temat naszej placówki. W duchu życzliwej rywalizacji w 
turniejowe szranki stanęły dwie drużyny - PRACOWNICY 

SZKOŁY kontra 
UCZNIOWIE. Przed 
uroczystością prze-
prowadzono na tere-

nie gimnazjum an-
kietę zawierającą 11 
pytań, a spośród 
wskazań wyłowiono 
cztery najpopular-
niejsze odpowiedzi. 
Pytano między inny-
mi o najczęściej 

kupowane produkty w sklepiku szkolnym, o najsmaczniejsze 
danie serwowane w stołówce szkolnej czy ulubiony przedmiot. 
 Czas przeznaczony na zabawę bardzo szybko minął i 
mimo że zwycięską drużyną okazała się drużyna pracowników 
szkoły, to słodką niespodzianką zostali poczęstowani wszyscy - i 
uczestnicy, i widzowie. 

MG 

NASZA NIEPODLEGŁOŚĆ 

 Dzień Niepodległości to ważne święto dla wszystkich 
Polaków. Przypomina nam o czynach polskich patriotów, 
którzy walczyli o wolną, niepodległą Polskę. W 1795 r. w 
wyniku 

III roz-
bioru 
nasze 
państwo 
przestało 
istnieć. 
Przez 
123 lata 

wielu 
Polaków 
marzyło 
o wła-
snym, 
suwerennym kraju. Wolność przyszła 11 listopada 1918 r. 
 W naszej szkole co roku staramy się w sposób uroczy-
sty przypomnieć tę ważną datę w historii Polski. W ramach 

obchodów Dnia Niepodległości Koło Teatralne pod opieką p. 
Moniki Pawełczyk przygotowało spektakl, którego treść na-
wiązywała do najważniejszych wydarzeń z okresu niewoli 
Polski. Nie zabrakło jednak również odwołania się do teraź-
niejszości i apelu do młodych Polaków o to, by szanowali 
WOLNOŚĆ, NIEPODLEGŁOŚĆ, ale przede wszystkim sie-
bie nawzajem. W drugiej części wystąpił chór szkolny pod 
kierunkiem p. Janiny Lewandowskiej, który zaprezentował 

koncert pieśni patriotycznych. Oprawę słowną przygotowała 
klasa I c , z pomocą p. Wioletty Neugebauer. 
 Uroczystość ta przypomniała nam, jak ważna jest 
niepodległość oraz jak wielkie znaczenie ma pamięć narodu o 
tym, co wydarzyło się w przeszłości. Bohater narodowy, Oj-
ciec Wolnej Polski Józef Piłsudski mawiał: „Naród, który nie 
szanuje i nie ceni swojej przeszłości, nie jest godzien szacun-
ku teraźniejszości ani prawa do przyszłości” 

Wioletta Neugebauer 

KERMIT 2012 

 Dnia 23 listopada 2012 roku odbyła się VIII edycja przeglą-

du piosenki anglojęzycznej KERMIT, organizowana przez Miejski 

Ośrodek Kultury w Pabianicach. 

 Przegląd ten wrócił po 6 latach przerwy. Publiczne Gimna-

zjum w Dobroniu wzięło udział w tym konkursie po raz pierwszy. 

Uczestnicy mieli zaprezentować przed trzyosobowym jury dwie 

piosenki. Jeden utwór o tematyce dowolnej, drugi zaś tekstem lub 

formą miał przedstawiać treści ekologiczne. Do konkursu została 

zgłoszona Michalina Rzepkowska z klasy Ib. Uczennica zaśpiewała 

utwór Duffy „Mercy” jako dowolną natomiast o treści ekologicznej 

piosenkę z repertuaru Michaela Jacksona „Heal the Word” (Uleczmy 

Świat). Ważna była interpretacja, swoboda posługiwania się językiem 

angielskim, obycie ze sceną i pomysł na przedstawienie utworów. 

Michalina część refrenu w piosence Michaela Jacksona wykonała na 

altówce. Pojechałyśmy tam z ciekawości, aby zobaczyć jak wygląda 

konkurs tego typu i sprawdzić możliwości wokalne uczennicy. Jakim 

ogromnym zaskoczeniem było dla nas, kiedy podczas ogłaszania 

wyników okazało się, że nasza Michalina zajęła I miejsce. 

Gratulacje! 

Występ można zobaczyć na stronie Pro-MOK http://promok.pl/

player?id=486 

Bogusława Zajączkowska 
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przeprowadziliśmy prace porządkowe i zleciliśmy przegląd wykonanej 

inwestycji. 

 Doposażenie terenu szkoły w urządzenia sportowo- rekreacyj-

ne pozwoliło rozszerzyć ofertę działań szkoły na rzecz rozwijania 

aktywności ruchowej uczniów i rodziców. Mamy nadzieję, że zabawy 

z wykorzystaniem tych urządzeń zachęcą środowisko lokalne do ak-

tywnego wypoczynku. 

 Chcielibyśmy bardzo serdecznie podziękować wszystkim 

tym, bez których ten projekt nie udałby się, a więc wójtowi gminy 

Dobroń Robertowi Jarzębakowi, pracownikom Urzędu Gminy Dobroń, 

strażakom z Ochotniczej Straży Pożarnej w Chechle i w Dobroniu, 

Dyrekcji Zespołu Szkół pani Agnieszce Dolewie i pani Agnieszce 

Jarzębiak, Radzie Rodziców, wszystkim wolontariuszom, nauczycie-

lom Zespołu Szkół, panu Jerzemu Antoniakowi i pani Katarzynie 

Krysztofiak, pracownikom szkoły, pani Elżbiecie Woźnej i panu Paw-

łowi Holakowi a w szczególności pani Wiolecie Wojdyńskiej – Kusiak 

– koordynatorowi projektu. 

Grupa inicjatywna „Przyjaciele” 

ŁÓDZKIE KONFRONTACJE TANECZNE 

 W miesiącu maju Stowarzyszenie Dobroczynne „RAZEM” we 

współpracy z Akademią Rozwoju Filantropii w Polsce zaprosiło naszą 

szkołę do udziału w LOKALNYM KONKURSIE GRANTOWYM 

w ramach Programu „DZIAŁAJ LOKALNIE VII” Polsko-

Amerykańskiej Fundacji Wolności. 

 W VII edycji tego programu wspierano projekty, które inicjowa-

ły współpracę mieszkańców na rzecz dobra wspólnego. Konkurs prowa-

dzony był z myślą o organizacjach pozarządowych oraz grupach niefor-

malnych, które podejmują wspólny wysiłek, aby w ich społecznościach 

żyło się lepiej. 

 Przystępując do projektu w ramach VII edycji programu 

„Działaj lokalnie”, nasza szkoła miała na uwadze zainicjowanie współ-

pracy mieszkańców na rzecz dobra wspólnego. W związku z tą ideą na 

terenie szkoły zawiązała się nieformalna grupa inicjatywna „Przyjaciele”, 

która postanowiła przygotować projekt zgodny z oczekiwaniami uczniów 

naszych gminnych szkół. 

 Głównym celem projektu „Ścieżka zdrowia – zdrowe i sprawne 

dzieci” było propagowanie aktywności ruchowej wśród najmłodszych, 

młodzieży, rodziców oraz społeczności lokalnej jako ważnego czynnika 

wpływającego na zdrowie. Najbardziej zależało nam na inicjowaniu 

zajęć na świeżym powietrzu. Tego typu aktywność fizyczna to sama 

radość i zdrowie. Cenna jest także umiejętność współpracy w grupie i 

odpowiedzialność za nią nie tylko w czasie lekcji! To również aktywne 

spędzenie czasu wolnego. W związku z realizacją wyznaczonego celu, 

przystąpiliśmy do działań, które miały przyczynić się do jego osiągnię-

cia.  

 Z grupą inicjatywną „Przyjaciele” dokonaliśmy demontażu 

elementów zużytego i skorodowanego sprzętu na terenie boiska szkolne-

go, wyrównaliśmy miejsce, na którym miała stanąć „ścieżka”. Następnie, 

po zagospodarowaniu terenu i nawiezieniu piasku pod urządzenia, prze-

prowadzony został montaż urządzeń sportowo – rekreacyjnych: zestaw 

do podciągania, zestaw do pompek, poręcze gimnastyczne. Na koniec 

„ŚCIEŻKA ZDROWIA – ZDROWE I SPRAWNE 

DZIECI” – NASZ PROJEKT 

V OGÓLNOPOLSKIE SPOTKANIA TANECZNE 

 16 listopada 2012 roku dziewczęta z Zespołu Szkół w Dobro-

niu po raz pierwszy próbowały swoich sił w tańcu na Łódzkich Kon-

frontacjach Tanecznych. Konfrontacje odbyły się w Widzewskim 

Domu Kultury „ Ariadna”.  Ze wszystkich stron Polski zjechało  dwa-

dzieścia dziewięć zespołów. Uczestnicy występowali w trzech katego-

riach wiekowych: do 11 lat, 11-15 lat i powyżej 15 lat.  

 Nasze uczennice zaprezentowały dwa układy taneczne 

w chorografii Pani Katarzyny Krysztofiak. Był stres  i  trema, gdyż 

niektóre z nich występowały na scenie po raz pierwszy w życiu. Trze-

ba zaznaczyć, że dziewczęta trenują w nowym składzie od września 

2012.  Większość grupy nigdy wcześniej nie miała do czynienia z 

tańcem, a mimo to nasze zawodniczki zaprezentowały się najlepiej, jak 

potrafiły.  Tancerki ze Szkolnego Zespołu CABOOM wspierała Wero-

nika z klasy pierwszej, która przygotowała makijaże odpowiednio 

dobrane do choreografii.  

 

Wszystkim dziewczętom gratulujemy i życzymy sukcesów. 

 Katarzyna Krysztofiak  

17.11. 2012 Szkolny Zespół Tańca CABOOM wystąpił na 

Ogólnopolskich Spotkaniach Tanecznych „Power Dance” wraz z 

innymi formacjami  z całego kraju. O godzinie 12.15 nastąpiło uroczy-

ste rozpoczęcie V Ogólnopolskich Spotkań Tanecznych, prezentacja 

jury, przedsta-

wienie zespo-

łów  i występ 

otwierający 

zawody.  

Za-

częło się!!!  

Ruszyła nasza 

kategoria wie-

kowa 12-15 lat. 

Mimo zmęcze-

nia, w końcu 

był to drugi 

dzień zmagań 

tanecznych i 

wielkie wyzwa-

nie jak na zespół dopiero rozpoczynający swoją przygodę z tańcem, 

dziewczęta zaprezentowały się rewelacyjnie. Dały z siebie wszystko! 

Teraz pozostało nam już tylko obserwowanie prezentacji innych ze-

społów  i oczekiwanie na wyniki.  

Nasze dziewczęta zajęły czwarte miejsce na Ogólnopol-

skich Spotkaniach Tanecznych.  Choreografię przygotowała 

p. K. Krysztofiak.  

Dziękuję Weronice, która pełniła rolę makijażystki , a także 

wielkie podziękowania za występ kieruję do: Karny, Ani, Weroniki, 

Natalii, Martyny, Kingi, Karoliny i Marty.  

Powodzenia dziewczęta w kolejnych występach! 

 Katarzyna Krysztofiak  
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NOWY ROK SZKOLNY BIEGI PRZEŁAJOWE 

 

     3 września 2012 roku o godzinie 9.00 zainaugurowali-

śmy nowy rok szkolny. Społeczność uczniowska spotka-
ła się po dwumiesięcznej przerwie z nauczycielami 

na uroczystości w sali gimnastycznej. Najpierw Pani Dy-

rektor przywitała wszystkich zgromadzonych – rodziców, 

nauczycieli, uczniów i innych pracowników szkoły. Szcze-

gólnie ciepłe słowa skierowała do nowych członków braci 

uczniowskiej, którzy mogli czuć się nieco zagubieni wśród 

nowych kolegów. Później wakacje pożegnały krótkim 

przedstawieniem klasy III. Na zakończenie uczniowie spo-

tkali się z wychowawcami w klasach. Rok szkolny 

2012/2013 został rozpoczęty! 

Dagmara Kaftańska 

 22 września w Pabianicach odbyły się XIII 
Indywidualne Biegi Przełajowe. W zawodach bra-

ło udział 11 szkół podstawowych z powiatu pabia-

nickiego. Nasi reprezentanci spisali się bardzo 

dobrze. Drużynowo, zarówno dziewczynki jak i 
chłopcy, zdobyli III miejsce. Było chłodno i pada-

ło, dlatego tym bardziej należy podkreślić zapał, 

hart ducha i waleczny charakter naszych podo-
piecznych. Wszyscy zawodnicy pobiegli równo i 

dali z siebie wszystko. 

 
 Wśród 61 startujących dziewcząt nasze 

uczennic zajęły kolejno następujące miejsca: 

 Weronika Dolewa – 5 miejsce 

 Natalia Krauzowicz –7 miejsce 

 

 Martyna Dolewa – 9 miejsce 

 Karolina Owczarz –17 miejsce 
 Wiktoria Klimowicz – 43 miejsce 

 

 Chłopców na starcie stanęło 54. Nasi spor-
towcy dobiegli do mety zdobywając kolejno: 

 Daniel Otomański – 9 miejsce 

 Jakub Borowski – 11 miejsce 
 Michał Porucznik – 19 miejsce 

 Krzysztof Sójka –38 miejsce 

 Krystian Fomin – 42 miejsce 

 Dawid Stefan – 43 miejsce 
 Nasza najlepsza zawodniczka Weronika 

Dolewa zdobywając 5 miejsce zakwalifikowała 

się do Wojewódzkich Indywidualnych Biegów 
Przełajowych, które odbędą się 28 września w 

Uniejowie. 

 
Katarzyna Woźniak 

  

Lubimy sprzątać, ale dlaczego ludzie śmiecą!!!!!!! 

Nasza drużyna ze swoimi opiekunami 

SPRZĄTANIE ŚWIATA 

 Uczniowie naszej szkoły, tak jak co roku, nie zapo-

mnieli, że wszyscy musimy dbać o nasze środowisko. Za-

dowoleni, zaopatrzeni w podstawowy sprzęt „sprzątacza” 

wyruszyli  21 września 2012 roku sprzątać świat. Bywają 

różne zdania, co do tego typu masowych akcji – jedno jest 
pewne – gdyby nie co roku  „Sprzątanie Świata” tony śmie-

ci leżałyby tu i tam. Przykre jest  to, że  ów śmietnik robi-

my sobie sami. Wystarczy tylko pilnować swoich śmieci - 

wszystko posegregować, wyrzucić  w odpowiednie miejsca 

i problem rozwiązany. Takie proste, a jakie trudne... Gdyby 

jednak ktoś zadał sobie taki trud i po segregacji nie miał co 

zrobić z makulaturą zapraszamy z zapakowaną paką do 

nas. Kolejny rok nasza szkoła prowadzi zbiórkę makulatury 

i nakrętek plastikowych. W tym roku rozszerzamy naszą 

ofertę o elektrośmieci. Kto ma zużyty sprzęt  

 

elektryczny lub elektroniczny zapraszamy do nas. Pierwsza 

zbiórka trwa do końca listopada, na drugą zapraszamy w 

marcu. 

Małgorzata Stawiak 
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WYCIECZKA KLAS MŁODSZYCH  

– LAS ŁAGIEWNICKI I ZOO 

 Dnia 18 i 19 września 2012r. uczniowie klas I – III 

Szkoły Podstawowej w Dobroniu byli na wycieczce w 

Ośrodku Działań Ekologicznych w Łagiewnikach oraz w 

Ogrodzie Zoologicznym w Łodzi. Wyjazd ten jest jednym 

z punktów programu, jaki realizuje szkoła w ramach 
współpracy z  Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środo-

wiska i Gospodarki Wodnej w Łodzi. Uczniowie z wiel-

kim zainteresowaniem oglądali i wykonywali karty pracy, 

dotyczące oznaczania drzew 

liściastych i iglastych. 

Warsztaty w lesie łagiewnickim wzbogaciły wiedzę dzieci 
w ciekawe wiadomości przyrodnicze i ekologiczne.  

W ZOO w Łodzi nasi uczniowie z wielkim zainteresowa-

niem oglądali różne zwierzęta. Sprzyjała nam piękna, sło-

neczna pogoda i wesoły nastrój. Największym powodze-

niem cieszyła się żyrafa, tygrys, małpy i słoń. Wizyta w 

ZOO sprawiła dzieciom dużo radości i nowych, niepowta-

rzalnych wrażeń. 

Aldona Biegańska 

 Plamy, możliwość wykorzystania energii pły-
nącej ze Słońca oraz różnorakie „sztuczki” ze Słoń-

cem w roli głównej podziwialiśmy podczas kolejne-

go etapu realizacji projektu współfinansowanego 

przez WFOŚiGW w Łodzi „Chcesz być zdrowy, 
chcesz być chwat, żyj z przyrodą za pan brat” dnia 

27 września 2012 roku. Obok planetarium odbyły się 

również zajęcia na terenie łódzkiego Zoo. Dużą fraj-
dą była możliwość dotknięcia niektórych okazów i 

porównania swych możliwości i gabarytów naszego 

ciała ze zwierzętami. Nikomu z nas nie udało się 
skoczyć tak daleko jak kangurowi, a tylko nieliczni 

swą wysokością  dorównywali  noworodkowi żyrafy. 

 

Jolanta Urbańska  

 Konkurs odbył się 28 września 2012 r.  Uczniowie 
klas I – III pięknie przygotowali swoje kąciki przyrody do 

konkursu. Nie zabrakło w nich skarbów jesieni przyniesionych 
z lasu, parku oraz ogrodów i sadów.  Warto wspomnieć rów-
nież o pięknych pracach plastycznych z naturalnych materia-
łów,  wykonanych przez dzieci.  
 Komisja konkursowa w składzie: pani dyrektor Elżbie-
ta Łoboda – Szewc, pani  Małgorzata Stawiak oraz pani Lilia-
na Dąbrowska oceniły kąciki przyrody w poszczególnych 
klasach.   

 I miejsce zajęła klasa II b eksponując między innymi 
hodowlę żółwia wodnego, za co otrzymała nagrodę główną w 
postaci projektora multimedialnego; 
 II miejsce przypadło klasie II a, za co otrzymała grę 
ekologiczną „Ekologiczny recykling” 
 III miejsce zajęła klasa III b i otrzymała nagrodę – 
układankę „Przyrodnicze odkrycia” 
Wszystkie klasy otrzymały pamiątkowe dyplomy.  

Aldona Biegańska  

NAJCIEKAWSZY KĄCIK PRZYRODNICZY 

WIDZIELIŚMY PLAMY NA SŁOŃCU! 

Zwierzaki były bardzo przyjazne 

Nagrodzony kącik klasy II b 

ŚLUBOWANIE PIERWSZAKÓW 2012 

 Dnia 12 października 2012 r. odbyła się uroczy-
stość  ślubowania i pasowania uczniów klasy pierwszej. Ucz-
niowie zaprezentowali krótką części artystyczną. Recytowali 

wiersze i 

śpiewali 
piosenki. 
Następnie 
pani dy-
rektor 
pasowała 
dzieci na 
uczniów, 

a pani 
wicedy-
rektor 
wręczyła 
im dyplo-
my. Uro-
czystość 

zakończyła się pamiątkowymi zdjęciami. Miłym akcentem 

podczas ślubowania były również życzenia i róże dla nauczy-
cieli i pracowników szkoły z okazji Dnia Edukacji Narodo-
wej. 

Mariola Pyrkowska 
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JANIE PAWLE TERAZ PRZYJDŹ  

CZYLI DZIEŃ PAPIESKI W NASZEJ SZKOLE 

 Dnia 19 października 2012 roku w naszej szkole odbyła się 

akademia z okazji XII Dnia Papieskiego.  

Montaż słowno-muzyczny przygotowali uczniowie z klasy VI oraz 

uczniowie tworzący chór szkolny. Nad całością czuwali pani Krystyna 

Kiegler i ks. Damian Czerwiński. 

Występujący długi czas przygotowywali się do tej uroczystości. Zdumie-

wający był fakt, że na sali podczas występu panowała głęboka cisza i 

powaga. Wszyscy z uwagą śledzili występy i cicho nucili piosenki śpie-

wane przez naszych uczniów. Na koniec ks. Damian i pani dyrektor 

podziękowali uczniom za wspaniały występ, a uroczystość zakończyła 

się wspólnym zaśpiewaniem ulubionej pieśni Jana Pawła II – „Barki.”  

Dagmara Kaftańska 

 Nastrojowe jesienne piosenki witały od progu gości 

zwiedzających w niedzielę 28 października ekologiczną 

wystawę „Jesienne cudeńka”. Zapach jabłek, którymi człon-

kowie LOP częstowali gości mieszał się z szelestem rozsy-

panych na podłogę liści i zmuszał do zachwytu i zadumy 

nad pomysłowością prac, prezentowanych przez uczniów kl. 

IV – VI. Zadanie było trudne. Spośród prawie 80 prac  wy-

bierano pięć najbardziej oryginalnych, najbardziej pomysło-

wych, tych „naj, naj”. Na podstawie  głosowania komisja, w 

skład  której weszli organizatorzy wystawy: opiekun i człon-

kowie LOP po skrupulatnym przeliczeniu głosów stwierdzi-

ła, iż  „Nagrodę publiczności” otrzymała praca, której autor-

ką jest Kinga Wójcik. Brawa dla Kingi i dla rodziców za 

pomoc w tworzeniu tego jesiennego dzieła. 

Jolanta Urbańska  

JESIENNE CUDEŃKA 

 Nasza szkoła ma pod opieką cmentarz  z czasów  I wojny 

światowej, znajdujący się we wsi Wymysłów – Piaski. Tak, jak co 

roku, miała się tam udać rowerami grupa uczniów, aby uporządkować 

groby, złożyć  kwiaty i zapalić znicze. Niestety, pogoda pokrzyżowała 

nasze plany.  Ograniczyliśmy się więc do wyjazdu samochodem – nie 

całą klasą V, ale czwórką ich  przedstawicieli w przeddzień Święta 

Zmarłych.  Na miejsce pochówku ponad 600 żołnierzy niemieckich, 

rosyjskich i polskich nie da się dojechać samochodem. Trzeba przejść 

około pół kilometra wśród sosen, brzóz i wszechobecnej ciszy. Ucz-

niowie, pełni zadumy,  na miejscu pozmiatali liście z grobów i upo-

rządkowali je. Złożyli wiązankę kwiatów, zapalili znicze i pomodlili 

się za tych, którzy oddali życie za to, abyśmy dzisiaj mogli spokojnie i 

bezpiecznie żyć. Wiosną na pewno kolejni uczniowie odwiedzą znowu 

to miejsce, aby pamięć o poległych nie zaginęła wśród młodego poko-

lenia.  

Jolanta Urbańska 

MODLITWA ZA POLEGŁYCH 

 Konkurs odbył się 26 października . Uczniowie klas I – 
III w obrębie swoich klas zostali podzieleni na grupy. Każda 
grupa wykonała zaprojektowanego przez siebie „Eko – Pożera-
cza odpadów”, tworząc sztukę ze śmieci. Wytwory te zostały 

wykonane z różnych 
materiałów wtórnych i 
odpadów typu: pudła 
tekturowe, butelki 
plastikowe, opakowa-
nia papierowe i plasti-
kowe, nakrętki. Nie 
zabrakło ciekawych i 

oryginalnych pomy-
słów. 
Komisja konkursowa 
w składzie: pani dy-
rektor Elżbieta Łobo-

da – Szewc, pani Małgorzata Stawiak i  pani Dorota Matysiak  
oceniły „Eko – Pożeracze odpadów”  w poszczególnych kla-
sach.  

Jury przyznało:   

I miejsce dla klasy III b – nagroda – Las i ochrona środo-

wiska – plansze  i karty pracy; 

II miejsce dla klasy III a – nagroda – Gra „Jestem ekolo-

giem” 

III miejsce dla klasy I – nagroda – Gra „Sortujemy śmieci” 

Wyróżnienie dla klasy II a i II b – słodkie upominki. 

Wszystkie klasy otrzymały pamiątkowe dyplomy.                                    

Aldona Biegańska 

KONKURS EKO-POŻERACZ ODPADÓW 

Nagrodzona praca Kingi 

Nastrój powagi podkreślał chór swoimi pieśniami 

Pod pomnikiem poległych 
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ŚNIADANIOWA KLASA 

Pouczające przedstawienie uczniów klasy VI 

 Klasa II B wzięła udział w  ogólnopolskim konkursie 
pod hasłem „Śniadaniowa klasa”. Zadanie konkursowe polegało 
na przygotowaniu w klasie, wspólnie z nauczycielem, zdrowego 
śniadania (zgodnie z zasadami żywienia). Wykonanie śniadania 

poprzedzone było cyklem zajęć na temat zasad prawidłowego 
odżywiania. Uczniowie klasy II dowiedzieli się, jakich produk-
tów powinno być w ich jadłospisie najwięcej, a jakich powinni 
unikać. W grupach wykonali piramidy żywieniowe wykorzystu-
jąc kolorową makulaturę. Dzieci poznały także dekalog śniada-
niowy, z którego dowiedziały się, dlaczego śniadanie jest tak 
bardzo ważne. 

Wszystkie działania 

uczniów zostały udo-
kumentowane w posta-
ci zdjęć, z których  
utworzono prezentację 
multimedialną. Ucznio-
wie nagrali komentarz 
do zdjęć oraz  krótki 
filmik, na którym za-

prezentowali się w 
piosence pt. 
„Witaminki”. 

Podczas spożywania przy-
gotowanego przez siebie śniadania wystąpiły w kolorowych 
strojach przedstawiających owoce i warzywa. 
Konkurs „Śniadaniowa Klasa” był niezwykle pouczający, a tak-
że dostarczył sporo wrażeń i emocji. Uczniowie zapowiedzieli, 

że chętnie wezmą udział w kolejnej edycji konkursu. 
Anna Kaczmarek 

,,Dziś jest radosny dla nas dzień, 

Jesienny dzień listopadowy. 

I choć co roku taki sam, 

Lecz wciąż jak gdyby nowy.” 

 Jak co roku uczniowie naszej szkoły uczcili rocznicę odzy-

skania niepodległości przez Polskę. Przygotowany przez klasy IV 

– VI montaż słowno – muzyczny skłonił do refleksji, przysporzył 

wzruszeń – a młodszym członkom społeczności szkolnej przybli-

żył wydarzenia sprzed ponad 90 lat. Recytatorzy i chór szkolny z 

zaangażowaniem zaprezentowali zarówno wiersze, jak i piosenki – 

w wyko-

naniu 

wielu z 

nich 

pomaga-

ła rów-

nież 

publicz-

ność.  

Delega-

cja 

uczniów 

naszej 

szkoły 

wzięła 

również udział  w gmin-

nych obchodach Święta Niepodległości w niedzielę, 11 listopada. 

  

Dagmara Kaftańska  

11 LISTOPADA 

 Pierwsze były lekcje przypominające, co to jest pira-
mida żywieniowa, co jeść, jak postępować, aby być w zgo-
dzie  ze zdrowym stylem życia i nie łamać sobie kości. Póź-
niej impreza integracyjna dla klas IV-VI z przedstawieniem, 

prezentacją dotyczącą przyczyn, sposobów zapobiegania 
kłopotom z kośćcem. Wszystko przeplatane  ruchem czyli 
konkurencjami sportowymi  tematycznie związanymi z ha-
słem imprezy „Zdrowo i wesoło”. Można było zobaczyć  
wyścigi  „Sprawność na temblaku”, „Bieg po zdrowie” czy 
najbardziej kłopotliwe  zmagania w tunelu imitującym tętni-
cę pod znamiennym tytułem- „Cholesterol w ataku”. W cza-
sie imprezy klasy rywalizowały ze sobą  wspólnie odpowia-

dając na pytania  i zdobywając punkty w konkurencjach 
sportowych. Zwyciężyła klasa V, drugie miejsce zajęła klasa 
IV a  plasując się przed klasą VI. Organizatorki p. Katarzyna  
 
 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

Woźniak i p. Jolanta Urbańska mają nadzieję, iż promowa-
nie ruchu i wskazówki, jak się ożywiać przyniosą wymierny 
efekt wyrażający się spadkiem uszkodzonych kończyn.                          

 Jolanta Urbańska 

BYŁO WESOŁO – MA BYĆ ZDROWO 

Śniadaniowa, kolorowa klasa II b 

 W naszej szkole odbył się konkurs plastyczno-fotograficzny, 

którego tematem była przyroda.  

 Jego celem było upowszechnienie i popularyzacja fotografii jako 

dziedziny sztuki oraz środka do obserwacji i zatrzymania w kadrze 

piękna otaczającej nas przyrody. Uczniowie swoimi prezentacjami 

popularyzowali 

uroki krajobrazu 

i naturalnego 

środowiska 

najbliższej okoli-

cy i regionu. 

Fotografie pre-

zentujące walory 

przyrody były 

tak piękne i 

ciekawe, że 

komisji konkur-

sowej bardzo trudno była wybrać te najciekawsze. A oto wyniki : 

I miejsce -  Zuzanna Majda za zdjęcia: „Kasztan”  „Bliźniaki”, 

”Park jesienią” 

II miejsce - Konrad Konieczny za cykl „Jesienne brylanty”  

III miejsce -  Krzysztof  Sójka za cykl ,,Rodzina grzybów i nie-

dźwiedzi”. 

PRZYRODA – PIĘKNO, KTÓRE CIĘ OTACZA 

Nagrodzone zdjęcie ,,Bliźniaki’’ 

Poważnie i uroczyście 
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 W tym roku uroczystość roz-

poczęcia nowego roku szkolnego 

odbyła się 3 września. Cała szkolna 

społeczność zgromadziła się w 

świetlicy szkolnej. Na inauguracji 
pojawili się goście: wójt gminy Do-

broń – p. Robert Jarzębak, senator 

RP  p. Andrzej Owczarek oraz p. 

Anna Szewczyk - in-

spektor do spraw oświa-
ty w gminie. 

Dyrektor szkoły p. Re-

nata Jary powitała 

wszystkich zebranych, 

przedstawiła gości oraz 

kadrę pedagogiczną. 

Życzenia dla wszyst-

kich pracowników 

szkoły i dla uczniów przekazał  Pan 

Wójt. Wspomniał także o nowym 

placu zabaw, który powstał dzięki 

funduszom gminy. Pan Senator był 

zachwycony naszą szkołą i podzielił 
się z nami radością  płynącą z faktu, 

iż podczas wakacji udało  się wyko-

nać remont dachu. Cała społeczność 

szkolna jest wdzięczna 

wszystkim osobom 
zaangażowanym w to 

przedsięwzięcie.  

 

DZIĘKUJEMY! 
  

 W dniu 28 listopada klasy I i III wybrały się na wycieczkę. 

Pogoda i humory dopisywały, więc atmosfera była bardzo fajna. 

Wycieczka rozpoczęła się od zwiedzania Zamku Sejmowego Zyg-

munta Starego. Kolejny punkt zwiedzania, a właściwie najważniej-

szy, to fabryka bombek choinkowych. Dzieci dowiedziały się jak 

robi się i ozdabia bombki. Ale największą atrakcją dla nich było 

samodzielne ozdabianie własnej bombki, którą każde dziecko zabra-

ło do domu. 

Następnie był 

spacer po 

starym rynku 

i oglądanie 

fragmentów 

murów 

obronnych 

miasta oraz 

pięknie odre-

staurowanych 

kamieniczek. 

Ostatnim 

etapem wy-

cieczki była wizyta w 

planetarium. Dzieci wróciły  bardzo zadowolone, a Piotrków będzie 

kojarzył im się z własną, kolorową bombką na choince.  

Mariola Szmytka 

WYCIECZKA DO PIOTRKOWA TRYBUNALSKIEGO NASZE SZKOLNE ANDRZEJKI 

 W wigilię Andrzeja w naszej szkole nie mogło za-
braknąć wróżb andrzejkowych. Zabawę rozpoczęły klasy 
młodsze, które świetnie się bawiły przy muzyce i ciekawych 
konkursach zorganizowanych przez poszczególne klasy, a 

słodkie 
nagrody 
smako-
wały 
wszyst-
kim. 
Później 
dołączy-

ły do 
nich 
klasy 
starsze. 
Każda z 
nich 
przygo-

towała stoliki z 

ciekawymi 
wróżbami. Nie zabrakło także słodkich ciasteczek z przepo-
wiedniami dla każdego. Wszyscy fajnie się bawili przy mu-
zyce przygotowanej przez szkolnych DJ – ów. Teraz wszy-
scy czekają na zabawę karnawałową, także zorganizowaną 
przez Samorząd Szkolny.  

Danuta Hejneman 

Ozdabianie własnej bombki było fajne 

ROZPOCZĘCIE ROKU SZKOLNEGO 2012/2013 

Wesoły stolik klasy czwartej b ... 

WIEŚCI ZE SZKOŁY PODSTAWOWEJ  

IM. W.S. REYMONTA W MOGILNIE DUŻYM 
            Red. Ewa Bernasiak, Janusz Szerfel 
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W październiku p. Jolanta Urbańska i p. Agnieszka Woźniak 
przeprowadziły z klasą VI wyjątkową lekcję poza murami 
szkoły. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 Były zachwyty nad malowniczym jesiennym niebem 
w planetarium. W ogrodzie zoologicznym poznaliśmy nazwy 
zwierząt i ptaków, ich zwyczaje i ciekawostki dotyczące wielu 
mieszkańców ZOO. Były pomruki zdziwienia w czasie głaska-
nia kameleona w zoo i porównywanie swych umiejętności do 

umiejętności zwierząt.  
 Aktywnie i ciekawie minął czas wycieczki w ramach 
lekcji przyrody jaka odbyła się w kl. VI. 

ŚWIĘTO 

KOMISJI EDUKACJI NARODOWEJ 

PLANETARIUM TO FAJNA SPRAWA! 

ZOO TO TEŻ NIEZŁA ZABAWA! 

W dniu 12 października obchodziliśmy w naszej szkole Świę-

to Pracowników Oświaty. Z tej  okazji przybyli do nas zaproszeni goście 

w osobie pana wójta gminy Dobroń  Roberta Jarzębaka oraz pani inspek-

tor oświaty Anny Szewczyk. Byli też przedstawiciele Rady Rodziców, 

pracownicy szkoły i nasi uczniowie. 

Ponieważ jest to dzień szczególny, uczniowie klasy V przedstawili histo-

rię oświaty w rytmie rapu. A oto jej fragment: 

Dzień 14 października 

– to jest święto pracownika, 

który w trudzie i mozole wychowuje dzieci w szkole. 

Nowe dzieje, dalsze zmiany  

i w szkolnictwie też przemiany. 

Innowacje, twórcza praca – tylko to się dziś opłaca. 

Moda na doskonalenie, twórczą pracę i kształcenie. 

A uczniowie wciąż ci sami 

– mają problem z ułamkami. 

 Był też koncert życzeń z piosenkami oraz zabawne teksty wy-

myślone przez uczniów na temat każdego pracownika naszej szacownej 

placówki. 

 Na zakończenie każdy pracownik szkoły otrzymał przepiękną 

różę od samorządu uczniowskiego i załączony do niej list z  życzeniami 

następującej treści: 

„Święto Edukacji Narodowej to 
zaiste okazyja, 

 iżby wyrazić nasze podziękowanie  
za uprawę tegoż ugoru, 

 jakim są uczniowskie czerepy.  
Niech więc Waćpaństwu snuje się żywot w pomyślności,  

a fortuna niech nie omija Waszego domostwa. 
Ty zaś, szlachetne zdrowie, ulubuj sobie  

wszystkich pracowników tey prześwietney instytucyi oświatowey 
 i wspieraj ich nadwątlone przez nas siły. 

Tego życzą wdzięczne basałyki. 
Anno Domini 2012 

JESIENNE IMPRESJE…  

Jak co roku, pani Jolanta Urbańska, nasza pełna energii pani 
przyrodniczka ogłosiła konkurs na prace z owoców jesieni… 

Oto niektóre z nich… 
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ŚLUBOWANIE 

UCZNIÓW  KLASY  PIERWSZEJ 

 Dnia 29 października 2012 roku w Szkole Podstawowej 
odbyło się ślubowanie. Uczniowie przyjęli do swojego grona 
dzieci z klasy pierwszej. Na uroczystość przybyli zaproszeni 
goście z torbami pełnymi prezentów. Wśród gości pojawił się 

wójt gminy Dobroń Robert Jarzębak. Pierwszaki przedstawiły 

program artystyczny. Pani dyrektor Renata Jary tradycyjnie wiel-

kim ołówkiem dokonała pasowania a wychowawczyni z rodzica-
mi wręczali dyplomy oraz „kuferki obfitości”. Następnie wystą-
piły  klasy 0, II, III które na zakończenie obdarowały gospodarzy 
(klasę I) pięknymi upominkami. Po uroczystości klasa pierwsza 
zaprosiła gości na pyszny poczęstunek, a później szerokim ge-
stem rozczęstowała słodkości wśród starszych kolegów. Impreza 
należała do bardzo udanych.  

Monika Królak 

 Święto Niepodległości 11 listopada 2012 roku uroczyście 
obchodzili uczniowie szkoły w Mogilnie. Z tej okazji odbyła się 
akademia, na której recytowali wiersze patriotyczne związane z 
tematyką legionową i walką Polaków o niepodległość. 

Cała szkoła śpiewała pieśni patriotyczne upamiętniające odzy-

skanie niepodległości. Projekt przygotowali Janusz Szerffel i 

Janina Lewandowska. 

UROCZYSTOŚĆ  

ODZYSKANIA NIEPODLEGŁOŚCI 

DO POCZYTANIA DLA RODZICÓW  

JAK MOTYWOWAĆ DZIECI DO NAUKI? 

 O motywacji mówią psychologowie jako o wrodzonej natural-

nej zdolności do uczenia się w aktywny sposób. Podkreślają, że powin-

na być raczej ujawniana niż ustanawiana. 

Motywacja ma wpływ na: 

 procesy poznawcze, spostrzeganie 

 procesy pamięci – szybsze i trwalsze zapamiętywanie 

 procesy myślowe 

MOTYWACJA  

 Dodatnia – występuje w formie zainteresowania  

 Ujemna – oparta na lęku przed karą   

 

Motywacja dzieci zwiększa się, gdy postrzegają zadania szkolne 

jako: 

 związane ze swoimi potrzebami, zainteresowaniami i celami 

 o takim stopniu trudności, że mogą je wykonać 

Cechy otoczenia sprzyjające naturalnej motywacji do uczenia się: 

 dobre stosunki z troskliwymi dorosłymi, którzy są w stanie 

zauważyć możliwości dziecka 

 takie wspieranie i wspomaganie w nauce, które jest dostoso-

wane do indywidualnych potrzeb 

 dziecko bez strachu przed niepowodzenie, podejmuje ryzyko 

 

Dorosły jest osobą motywującą, kiedy: 

 sam jawi się dziecku jako ten, który lubi się uczyć 

 sprawia, że dziecko ma szansę wystąpić w roli eksperta, np. 

prezentując przed rodzicem wiedzę zdobytą na lekcjach 

 unika negatywnych ocen, krytyki i karania 

Częstą przyczyną braku motywacji u uczniów jest brak poczucia bez-

pieczeństwa. Negatywne myśli o sobie i nauce. 

Dobrze jest uświadomić dziecku, że negatywne uczucia są rezultatem 

negatywnych myśli, a pozytywne uczucia są skutkiem myśli pozytyw-

nych: 

MYŚL       -       UCZUCIE       -       ZACHOWANIE 

Znana jest historia orła wychowywanego w kurniku, wśród kur (mowa 

o ograniczeniach, które są w nas).  

Jeśli myślisz, że potrafisz i jeśli myślisz, że nie potrafisz, masz rację. 

Wybór należy do ciebie. 

W motywowaniu dziecka bardzo ważną rolę odgrywa pochwała. 

Dobra pochwała podnosi dziecku jego samoocenę, pozwala widzieć 

siebie jako wartościowego człowieka, zachęcają do podejmowania 

kolejnych prób i wysiłków. 

KILKA WSKAZÓWEK 

 Poznaj zainteresowania swojego dziecka. 

 Wymyśl zadanie, w którym dziecko może pochwalić się swoi-

mi umiejętnościami / np. prezentacja multimedialna z uroczy-

stości rodzinnej – zdjęcia z opisami,  życzenia – wierszyk 

okolicznościowy,  czytanie książek młodszemu rodzeństwu/. 

 Pochwal i doceń pracę dziecka. 

 Rozmawiaj o jego planach na przyszłość . 

 Zachęcaj do czytania / najlepszy wzór daje dorosły, który lubi 

czytać, może dobrym sposobem będzie wspólna wyprawa do 

księgarni i biblioteki/. 

 Pytaj, czego dziecko nauczyło się dziś w szkole / niech po-

chwali się zapamiętaną wiedzą/, porozmawiaj z nim o tym, 

podziel się swoją wiedzą. 

 W czasie wspólnych wycieczek, podróży, zwiedzania odwołuj 

się do doświadczeń i wiedzy dziecka. 

 

 Za każdym razem podkreślaj w rozmowie z dzieckiem wagę 

nauki, posiadanej wiedzy i umiejętności. Nie tylko dla stopni szkolnych 

ale przede wszystkim dla siebie samego! 

Magdalena  Sokołowska 

SPORT TO ZDROWIE – 

KAŻDY UCZEŃ ZE SZKOŁY W MOGILNIE  WAM TO POWIE 

 Kolejny sukces sportowy odnotowały dziewczęta z Mo-
gilna podczas 
Wrześniowych 
Biegów Przełajo-

wych w Pabiani-
cach. Indywidual-
nie II miejsce 
zajęła Paulina 
Szczepanik a III 
miejsce jej siostra 
Justyna. W klasy-
fikacji drużyno-

wej szkoła w 
Mogilnie potwier-

dziła swój prymat w powiecie pabianickim w biegach przełajo-
wych zajmując po raz trzeci z rzędu I miejsce. 

W barwach szkoły biegły: Paulina i Justyna Szczepanik, Kamila 

Markowska, Wiktoria Strzelec, Paulina Pisarek, Kaja Sokołow-

ska.  
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 W piękny, słoneczny poniedziałek 3 września 2012 r. 
w Szkole Podstawowej im. Jadwigi Wajsówny w Chechle 
odbyło się uroczyste rozpoczęcie roku szkolnego. Na inaugura-
cję licznie przybyli wszyscy zainteresowani czyli dzieci i ro-

dzice. Honorowym gościem był pan Mirosław Rżanek — Se-
kretarz 
Gminy 
Dobroń, 
który 
dokonał 
uroczy-
stego 

aktu 
nadania 
stopnia 
awansu 
zawodo-
wego na 
nauczy-

ciela mianowanego naszej koleżance pani Mai Kotlickiej oraz 

wygłosił okolicznościowe przemówienie związane z rozpoczę-
ciem kolejnego roku szkolnego i 73 rocznicą wybuchu II woj-
ny światowej.  
Imprezę uświetniło przedstawienie przygotowane przez panie: 
Małgorzatę Jaros, Elżbietę Koper, Monikę Wałęsę oraz pana 
Tomasza Antoniaka, w którym młodzi aktorzy zaprezentowali 
dwa motywy od lat związane z tym  dniem. 
Po zakończeniu oficjalnej części dzieci w dobrych humorach 

udały się na pierwsze spotkanie z wychowawcami i swoimi 
kolegami po dwumiesięcznej przerwie.  

rel. Tomasz Antoniak  

 Po zakończeniu części oficjalnej nauczyciele, pracownicy 

szkoły oraz zaproszeni goście udali się na poczęstunek, który przy-

gotowała Rada Rodziców. Tam pani Dyrektor wraz z panem Wój-

tem jeszcze raz podziękowali wszystkim nauczycielom i pracowni-

kom szkoły za dotychczasową pracę, życzyli powodzenia, wytrwa-

łości i sukcesów w realizacji celów zawodowych. W swoim prze-

mówieniu 

na koniec 

pani Dy-

rektor 

przytoczy-

ła kilka 

trafnych, 

cały czas 

aktualnych 

cytatów 

związa-

nych z 

sytuacją w 

szkolnictwie. Wśród nich zwłaszcza jeden zmusza do głębszych 

przemyśleń: 

...Szacunek oddany klasie nauczycielskiej jest miarą oświaty naro-

du, bo im więcej naród jest oświecony, tym wyżej ceni tych, którzy 

mu światło przynoszą. 

Eliza Orzeszkowa 

WIEŚCI ZE SZKOŁY PODSTAWOWEJ  

IM. J. WAJSÓWNY W CHECHLE DRUGIM 

SPRZĄTANIE ŚWIATA  

 W tym roku termin polskiej odsłony akcji „Clean up the 

World” przypadł na 14 - 16 września. W tym czasie na terenie całej 

Polski zorganizowano lokalne akcje sprzątania, ale przede wszystkim 

akcje edukacyjne zachęcające do ekologicznego stylu życia.  

Nasza szkoła włączyła się do akcji w poniedziałek 17 września. Koor-

dynatorem był pan Jerzy Jaros, który opracował trasy i przydzielił po-

szczególnym klasom zadania.  Do godz. 10:35 w szkole odbywały się 

lekcje. Potem każda klasa zaopatrzona w jednorazowe rękawiczki i 

worki na śmieci 

wraz z wycho-

wawcą wyruszyła 

na wyznaczoną 

wcześniej trasę.  

 Wszyscy 

uczniowie biorą-

cy czynny udział 

w akcji nie tylko 

oczyszczali ulice 

Chechła, ale 

przede wszystkim 

udowadniali 

swoją postawą, że ekologia nie jest im obojętna, i że chcą żyć w zgodzie 

z naturą.  

Każdego roku oczyszczamy ulice oraz okoliczne lasy i niestety likwidu-

jemy w tych samych miejscach dzikie wysypiska śmieci. Smutne, bo to 

oznacza, że cała ta akcja jest niestety, jak do tej pory tylko czysto teore-

tycznym, jednorazowym przedsięwzięciem. Szkoda, że cały czas poku-

tują w nas stare nawyki.  

Czy kiedyś to się zmieni? 

rel. Tomasz Antoniak 

DZIEŃ EDUKACJI NARODOWEJ 

 12 października obchodziliśmy Dzień Edukacji Narodo-

wej. Tego dnia przybyli do naszej szkoły liczni goście: emeryto-

wani nauczyciele, przedstawiciele organizacji społecznych oraz 

rodzice. Jak zwykle nie zabrakło wśród nich Wójta Gminy Dobroń 

pana Roberta Jarzębaka, który w towarzystwie pani Anny Szew-

czyk - Inspektor d/s Oświaty odwiedzali w tym szczególnym dniu 

wszystkie szkoły w gminie. 

 Uczniowie szkoły przygotowali uroczystą akademię, w 

której część artystyczna nawiązywała do trudów pracy pedago-

gicznej, związanych z tym wahań, trudnych decyzji i wyborów. 

Dzieci śpiewały piosenki, recytowały wiersze, a przedstawienie 

uświadomiło nam, że nauczyciel nagle pozbawiony swojego świa-

ta, nie może odnaleźć się w nowej rzeczywistości, ponieważ jego 

całym życiem jest szkoła. To ona  nadaje sens jego życiu, a praca 

w niej sprawia mu ogromną satysfakcję.  

 Uczniowie podziękowali belfrom za pracę i trud jaki co-

dziennie ponoszą troszcząc się o ich edukację. Zostały wręczone 

kwiaty wraz z przygotowanymi wcześniej przez uczniów listami, 

w których pojawiły się piękne życzenia. W czasie uroczystości 

przemawiali: pani Dyrektor Aleksandra Szerffel, pan Wójt Robert 

Jarzębak, przedstawicielka Rady Rodziców pani Katarzyna Pintera 

oraz przedstawiciel Samorządu Uczniowskiego Jakub Ropenga, 

akcentując wielką misję nauczyciela w procesie kształtowania 

osobowości dziecka. 

UROCZYSTE ROZPOCZĘCIE  

ROKU SZKOLNEGO 2012/2013 
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XIII POWIATOWY KONKURS RECYTACJI  

Z ELEMENTAMI GRY AKTORSKIEJ 

PT. „POROZMAWIAJMY POEZJĄ” 

W tym roku szkolnym listę sukcesów otwiera zwycięstwo w 

konkursie recytatorskim, który prawie całkowicie zdominowały 

reprezentantki naszej szkoły i to one wyznaczyły nową jakość 

tego konkursu. W dniu 19. 10. 2012 r. w Młodzieżowym Domu 

Kultury w Pabianicach odbył się XIII Powiatowy Konkurs Re-

cytatorski z Elementami Gry Aktorskiej pt. „Porozmawiajmy 

poezją”. W konkursie brało udział 24 uczestników z całego po-

wiatu. Naszą szkołę reprezentowały trzy uczennice z klasy VI.  

Joanna Bednarkiewicz recytowała wiersz Juliana Tuwima pt. 

„W aeroplanie”, Julia Kruk utwór Ludwika Jerzego Kerna pt. 

„Wilk”, a Julia Klimek „Ziółko” Marii Terlikowskiej. Dziew-

czyny do konkursu przygotował pan Tomasz Antoniak przy 

wsparciu mamy jednej z dziewczynek pani Anny Kruk. Nagrodą 

główną była „Złota Maska”. 

Jury miało ogromny problem z wyłonieniem najlepszej pre-

zentacji, dlatego przyznało trzy równorzędne nagrody główne. 

Najwyżej zostały ocenione występy Joanny Bednarkiewicz i 

Julii Kruk z naszej szkoły oraz Jakuba Merdały ze Szkoły Pod-

stawowej nr 9 w Pabianicach.  

Serdecznie gratulujemy dziewczynom i życzymy dalszych 

sukcesów! 

Wiersz Julii Klimek mimo, że zaprezentowany na bardzo 

wysokim poziomie nie znalazł się wśród wyróżnionych, ale 

niczym nie odbiegał od poziomu nagrodzonych.  

                                                                                                                      

rel. Julia Kruk   

 11 Listopada — Narodowe Święto Niepodległości — to 

jedna z najważniejszych dat w historii naszego kraju. Najważ-

niejsze święto państwowe obchodzone w całej Polsce, zarów-

no w dużych miastach jak i lokalnie w małych  społeczno-

ściach takich jak nasza gmina. Dzień bliski wszystkim Pola-

kom. 

  W gminnych obchodach tego święta wzięły udział władze 

gminy Dobroń wraz z panem wójtem Robertem Jarzębakiem 

na czele, przedstawiciele różnych organizacji społecznych, 

przedstawiciele szkół. Nie zabrakło orkiestry i kombatantów, 

ale też zwykłych ludzi. Uroczystość  rozpoczęła się na cmen-

tarzu parafialnym w Dobroniu, gdzie zgromadziły się poczty 

sztandarowe przed Grobem Nieznanego Żołnierza. Wiele 

osób złożyło kwiaty i zapaliło znicze oddając hołd tym, któ-

rzy oddali swoje życie, walcząc o wolną Polskę. Przemawiali 

wójt pan Robert Jarzębak i ksiądz proboszcz Andrzej Chmie-

lewski. 

Po około półgodzinnej uroczystości odbył się przy dźwię-

kach orkiestry uroczysty przemarsz wszystkich zgromadzo-

nych do kościoła św. Wojciecha w Dobroniu. W czasie mszy 

świętej  ksiądz nawiązał w kazaniu do wydarzeń z 1918 r. 

 Na koniec zaprezentowały się: orkiestra oraz zespół 

„Volare” i chór „Lutnia”. Cała uroczystość trwała około 

trzech godzin i miała bardzo podniosły charakter. Szkołę 

Podstawową im. Jadwigi Wajsówny w Chechle w poczcie 

sztandarowym reprezentowali uczniowie z klasy VI, którzy 

wraz z opiekunem panią Elżbietą Koper przybyli do Dobro-

nia wraz ze reprezentacją OSP i Koła Gospodyń Wiejskich w 

Chechle. 

 

Pamięć o tym dniu niezmiennie trwa już 94 lata i zawsze 

towarzyszy jej refleksja, że: Jeszcze Polska nie zginęła… 

 

 14 listopada uczniowie naszej szkoły spotkali się na uro-

czystym apelu poświęconym temu wydarzeniu. Część arty-

styczna została przygotowana w taki sposób, by dotrzeć ze 

swoją treścią do wszystkich uczniów, zwłaszcza tych naj-

młodszych i opowiedzieć tragiczną historię naszego narodu. 

Cel udało się zrealizować. W czasie spektaklu posłużono się 

umiejętnie technikami: obrazu, słowa, pantomimy, muzyki 

oraz treści merytorycznych, które przygotowali we współpra-

cy: pani Elżbieta Koper i pan Tomasz Antoniak. Odbiór 

spektaklu przerósł najśmielsze oczekiwania twórców, dlate-

go szkoła postanowiła jeszcze raz zaprezentować go szerszej 

grupie odbiorców. W tym celu poproszono ks. proboszcza o 

możliwość wystawienia go 25 listopada w czasie niedzielnej 

mszy świętej w kaplicy w Chechle. 

 

rel. Tomasz Antoniak, Elżbieta Koper 

NARODOWE ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI  
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WYWIAD Z PREZESEM OCHOTNICZEJ STRAŻY POŻARNEJ W CHECHLE 

PANEM JERZYM JAROSEM  

  — Dzień dobry.  

  — Dzień dobry. 

  — Czy zechciałby Pan udzielić nam wywiadu? 

  — Oczywiście. 

  — Czy mógłby pan przybliżyć nam działalność OSP w Chechle? 

Jakie ma zadania? Kto ją tworzy? Komu podlega? Jak wyglądało to 

kiedyś, a jak teraz ? 

— Zadaniem straży jest gaszenie pożarów, udzielanie pomocy ofiarom 

wypadków drogowych oraz likwidowanie ich skutków, pomoc powo-

dzianom, wyciąganie ludzi z walących się budynków, neutralizowanie 

zagrożeń chemicznych. 

W skład ochotniczej straży pożarnej wchodzą wszyscy strażacy, spośród 

których wybierany jest zarząd. Jednostka OSP w Chechle podlega Pań-

stwowej Straży Pożarnej w Pabianicach. Należy do KSRG (Krajowego 

Systemu Ratowniczo-Gaśniczego), ma obowiązek  działania na terenie 

całego kraju.  

Kiedyś wyglądało to inaczej. Różnice są znaczne, szczególnie jeśli cho-

dzi o wyposażenie. Dzisiejsza straż ma nowy sprzęt ratowniczy, nowo-

czesne samochody, sprzęt łącznościowy (radiostacje), zdalnie sterowane 

syreny i fachowo wyszkolonych ratowników. Kiedyś strażacy jeździli na 

wozach z końmi i mieli sikawki napędzane siłą mięśni. W akcjach ratow-

niczych mógł uczestniczyć każdy chętny, a dziś w działaniach ratowni-

czych mogą uczestniczyć tylko osoby przeszkolone. 

—Kiedy zaczęła się Pana  przygoda z OSP? 

—Nie pamiętam dokładnie. Było to jakiś czas temu. 

—Ile lat działa OSP w Chechle? Kto ją założył? 

—OSP w Chechle istnieje już 84 lata. Powstała w 1928 r. Głównym 

pomysłodawcą tego stowarzyszenia był pan Kinastowski, który pełnił 

jednocześnie funkcję kierownika Szkoły Podstawowej w Chechle. 

— Każdy młody chłopiec marzy o tym, by zostać strażakiem, poli-

cjantem lub żołnierzem. Czy w pana przypadku było podobnie? 

—Pewnie tak. Jako chłopiec marzyłem o mundurach. Taką możliwość 

stwarza nasza jednostka, ponieważ od wielu lat istnieje i działa Młodzie-

żowa Drużyna Pożarnicza (MDP). Najmłodsi członkowie szkolą się 

uczestnicząc w obozach specjalistycznych, biorą udział w Turnieju Wie-

dzy Pożarniczej, mogą się sprawdzić w zawodach sportowo-

pożarniczych. Zachęcam wszystkich do wstąpienia w szeregi MDP za-

równo chłopców jak i dziewczynki. 

—Kiedy zaczęła się Pana przygoda z OSP? 

—Jakieś kilkanaście lat temu. Najpierw przygotowywałem dzieci w 

szkole do Turnieju Wiedzy Pożarniczej. To były początki, ponieważ 

turniej był związany z wiedzą pożarniczą, moja współpraca ze strażą 

zacieśniła się, skutkiem czego zostałem jej członkiem. 

—Jak długo jest pan Prezesem OSP w Chechle? Kto jest Pana za-

stępcą? Komu Pan podlega? Jak wygląda podział funkcji w struktu-

rze organizacyjnej? 

—Zanim zostałem Prezesem przez rok pełniłem funkcję Naczelnika. 

Prezesem OSP w Chechle jestem dwa lata. Moim pierwszym zastępcą 

jest Naczelnik OSP pan Marek Kozieł, a drugim zastępcą pan Jan Kubik. 

Naszym zwierzchnikiem jest walne zebranie, które jest najwyższą wła-

dzą w tej organizacji. Walne zebranie wybiera kilkuosobowy zarząd, na 

czele którego stoi Prezes. Jest dwóch zastępców, skarbnik, sekretarz, 

gospodarz i członkowie zarządu. Jako Prezes OSP w Chechle pełnię 

funkcję wiceprezesa Zarządu Gminnego Ochotniczych Straży Pożar-

nych. 

—Z nazwy wynika, że tworzą ją ochotnicy? W jaki sposób udaje im 

się pogodzić tę działalność z pracą zawodową?  

—Członkami OSP są strażacy ochotnicy, którzy nie pobierają wynagro-

dzenia za udział w akcjach. Jeśli są w pracy, nie biorą w nich udziału. 

Natomiast zdarza się wyjątkowo, że są zwalniani z pracy na czas trwania 

akcji ratowniczej. 

—Czy dziś młodzież, równie często co kiedyś, ochoczo garnie się do 

tej organizacji? 

—Dziś tym magnesem, którym przyciąga mło-

dzież jest nowoczesny sprzęt, samochody, możli-

wość sprawdzenia się w ekstremalnych warun-

kach, jak również w zawodach sportowo-

pożarniczych. Wielokrotnie zdobywaliśmy czo-

łowe miejsca w zawodach gminnych i powiato-

wych. 

—Jaki Pana zdaniem powinien być idealny 

strażak? 

—Idealny strażak powinien zawsze stawiać się 

na wezwanie, pomagać innym, być wzorem 

godnym naśladowania. 

—Jak ocenia Pan infrastrukturę, sprzęt i 

przygotowanie jednostki? 

—Oceniam bardzo dobrze. Mamy murowaną 

strażnicę z dwoma garażami, 3 samochody: jeden 

ciężki samochód ratowniczo-gaśniczy, samochód 

ratownictwa technicznego ford, pojazd do celów 

gospodarczych lublin. Strażacy biorący udział w 

akcjach są przeszkoleni i posiadają uprawnienia 

do wykonywania powierzonych zadań. 

—Ilu obecnie członków liczy OSP? Czy kiedyś 

ta liczba była większa? Co na to wpływa? 

—Obecnie w OSP Chechło jest 70 strażaków, w 

tym dwie dziewczyny. Kiedyś ochotników było mniej. Dziś rzeczywi-

stość jest zupełnie inna, ponieważ wymagania, oczekiwania i zakres 

zadań, które wykonują ochotnicy jest o wiele większy niż dawniej. To 

przyciąga chętnych. 

— Czy jest coś szczególnego, co związane jest z OSP w Chechle?  

— Sama organizacja jest elementem szczególnym w naszej miejscowo-

ści. Organizuje wiele imprez, posiada kawiarenkę internetową, z której 

mogą korzystać wszyscy mieszkańcy. W przyszłym roku będziemy 

obchodzili uroczystość 85-lecia istnienia.  

—Co udało się w ostatnich latach zrobić? 

—W ostatnich latach udało się kupić nowy ciężki samochód, pozyskać 

nowy sprzęt i wyposażenie samochodów, wyremontować pomieszczenia, 

a także zakupić nowe stoły i krzesła do świetlicy. 

—Z czego Straż może być dziś dumna? 

—Z tego, że istnieje, rozwija się coraz prężniej, działa i skupia wielu 

młodych ludzi zainteresowanych przynależnością do OSP, wywiązuje się 

dobrze z nałożonych zadań, jest ważnym elementem w życiu społecz-

nym naszej miejscowości i gminy. 

—Jak ocenia pan pracę organizacji społecznych działających na 

terenie naszej gminy? 

— Staramy się, aby istniejące organizacje współpracowały ze sobą ku 

ogólnemu pożytkowi. Mamy dobry kontakt z innymi jednostkami OSP 

w gminie, jak również z paniami z Koła Gospodyń Wiejskich 

„Jutrzenka” w Chechle. Od wielu lat współpracujemy również ze Szkołą 

Podstawową w Chechle, a ostatnio także ze Szkołą Podstawową w Mo-

gilnie. 

—Dziękujemy za udzielenie wywiadu. Ukaże się on w najbliższym 

wydaniu gazetki szkolnej ,,Głos Ucznia" oraz ,,Gazety Dobrońskiej''  

w grudniu bieżącego roku.  Do widzenia. 

—Dziękuję również. Do widzenia. 

 

Z Prezesem OSP w Chechle panem Jerzym Jarosem rozmawiały red. 

Natalia Pintera i Klaudia Oset uczennice kl. VI 
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HISTORIA CHECHŁA 

 Historia naszej miejscowości i naszych korzeni tkwi w 

okresie wczesnopiastowskim. Wiek XI - lesiste i bagniste 

okolice Pabianic wchodzące w skład prowincji łęczyckiej, we-

dług kroniki Galla Anonima podarowane zostały Kapitule Kra-

kowskiej. Na „pabianickich bagnach” mieszkała ludność za-

mieszkująca puszczę, na której ciążyły obowiązki pełnienia 

wielu posług związanych z łowiectwem oraz składania daniny 

z barci leśnych. Trudno dziś wyobrazić sobie ten krajobraz. 

Wiele miejsca w swej kronikarskiej pracy poświęcił tym zie-

miom Jan Długosz. Oddelegowany przez kapitułę 9 maja 1466 

r. dokonał objazdu wszystkich tych  miejscowości i opisał in-

wentarz będący obrazem tego terenu. Nie dziwi więc fakt, iż 

okolice Pabianic opisał jako „puszczę”. W dobrach pabianic-

kich jeszcze w końcu XVIII wieku znaczne obszary położone 

między Pabianicami a Dobraniem zajmował las zwany Che-

chło. 

 Dokument założenia Kolonii Chechło wydał 11 

września 1784 r. w Pabianicach Jerzy Dobrzyński kanonik 

krakowski i administrator dóbr pabianickich. W 13 punk-

tach wystawionego aktu określił dokładnie prawa i obowiązki 

osadników. Nazwa Chechło - oznaczała mokrą łąkę, niskie 

mokradło i wskazywała na warunki fizjograficzne terenu. W 

pierwszym okresie swego istnienia Chechło występowało rów-

nież pod nazwą Olędry. Pierwsi osadnicy otrzymywali łan 

(16,8 ha) lasu do wykarczowania i zagospodarowania. Zada-

niem osadzonych w Chechle kolonistów było zmeliorowanie 

gruntów, doprowadzenie ich do kultury rolnej.  

 W 1789 r. wieś zamieszkiwało 6 chałupników z  rodzi-

nami. Mieszkańcami tej koloni byli też Niemcy z zachodniej 

Wielkopolski. Istnienie określonej struktury osadniczej wpły-

nęło na wykształcenie się lokalnych dróg, które początkowo 

były duktami leśnymi. Na odcinku Pabianice – Łask przebiega-

ły one, zgodnie z późniejszymi źródłami przez lasy chechel-

skie, Dobroń i osadę młyńską Kolumna. 

 XVII i XVIII stulecie zapisały się dla wsi podpabianic-

kich jako czas poważnego upadku gospodarczego, będącego 

rezultatem dominacji na ziemiach polskich gospodarki fol-

warczno – pańszczyźnianej. Na to nałożyły się częste wojny i 

przemarsze wojsk (szwedzkich, rosyjskich, pruskich) oraz do-

kuczliwe pożary i epidemie (dżumy). 

 Rozbiory przyniosły kres dóbr pabianickich. W 1797 r. 

nastąpiło przejęcie dóbr przez skarb pruski. Tereny te zostały 

objęte akcją kolonizacyjną kierowaną przez zabór pruski. Nowi 

osadnicy sprowadzani byli z zagranicy. Przykładem jest utwo-

rzona tutaj w 1800 r. miejscowość Gozdów – później wchło-

nięta przez Chechło i Hochweiler, której nazwę zmieniono w 

1820 r. na Markówka. W tym czasie przybyło 1000 Niemców. 

Zabór pruski przetrwał do utworzenia w 1807 r. Księstwa War-

szawskiego. Na mocy ustawy z 1809 r. zostały utworzone w 

obrębie Księstwa Warszawskiego gminy wiejskie. Wójtami 

gmin byli mianowani obywatele „czytać i pisać umiejący”.  

 Tereny dzisiejszej gminy Dobroń w II połowie XIX w 

tworzyły gminę Wymysłów. W jej skład wchodziło m.in. Che-

chło i Dobroń. W tym czasie ukazy carskie wprowadziły: zgro-

madzenie gminne sołtysów, wójtów i sądy. W 1898 r. urząd 

gminy oraz areszt gminno – policyjny znajdował się w domu 

prywatnym w Chechle. 

 Na skutek rozwoju przemysłu włókienniczego w pobli-

skich Pabianicach, nastąpił w okresie zaborów rozwój naszej 

miejscowości. Osadnicy i ludność miejscowa trudnili się upra-

wą roli, hodowlą, rzemiosłem, handlem, przemysłem tkackim, 

gospodarką leśną i działalnością propinacyjną (sprzedażą alko-

holi). Według danych z 1822 r. najwięcej mieszkańców w gmi-

nie Wymysłów liczyło Chechło 481 osób. Miejscowość ta we-

dług danych pochodzących z tabeli, miast i wsi Królestwa Pol-

skiego była własnością rządową.  

Aktem z  1841 r. sporządzonym w Warszawie przed rejen-

tem Marcinem Ciechanowskim Chechło zostało odsprzeda-

ne Mateuszowi Lubowidzkiemu członkowi Rady Stanu 

Królestwa Polskiego. W 1873 r. osadę karczmarską w Che-

chle nabył Rudolf Kindler, fabrykant z Pabianic. 

 Część ludności na terenie gminy zajmowała się tkac-

twem. Wielu pracowało w cegielni założonej w 1910 r. przez 

A. Denus i A. Rożek. Na skutek szybkiego rozwoju przemysłu 

w Pabianicach, drobni wytwórcy pobliskich miejscowości stali 

się robotnikami fabrycznymi. Było to obok roli główne utrzy-

manie mieszkańców Chechła. 

 Chechło – jak pisała kronikarka M. Rożek nie jest 

typową wsią polską, a raczej przejściową osadą podmiejską, 

której ludność stanowi podatny materiał dążący do oświaty i 

postępu. 

Stąd tak uparcie mieszkańcy Chechła dążyli do wybudowania 

szkoły. Oddano ją do użytku 29 września 1925 roku. W 1928 r. 

zorganizowano oddział Straży Pożarnej, a w latach 1931 – 

1936 wbudowano drewnianą remizę strażacką. W 1930 r. z 

inicjatywy nauczycielki M. Rożek w Chechle powstało Koło 

Gospodyń Wiejskich. 27 października 1930 r. Koło Młodzieży 

PCK i Koło Polskiej Macierzy Szkolnej. W 1938 roku ukoń-

czono budowę drogi bitej kostką prowadzącej przez Chechło 

od Pabianic w kierunku Łasku.  

 W 1939 r. wybuchła II wojna światowa. 7 września 

wojska niemieckie wkroczyły do Chechła. 2/3 wsi zostało spa-

lone, 17 osób cywilnych zginęło, wielu zostało rannych, wielu 

aresztowano i wywieziono na przymusowe roboty lub do obo-

zów koncentracyjnych. Historię tamtych dni przypominają 

mogiły poległych znajdujące się na pobliskim cmentarzu ewan-

gelickim. 20 stycznia 1945 r. Chechło wraz z okolicznymi 

wsiami odzyskało wolność. W 1950 r. (14 maja) dokonano 

otwarcia przystanku PKP w Chechle zatrzymał się pierwszy 

pociąg zdążający do Częstochowy. 22 lipca 1958 r. o godz. 14-

tej na terenie wsi zabłysło światło elektryczne. 1 listopada 1964 

r. otwarto w Chechle zlewnię mleka. W 1966 r. w miejscu sta-

rej, drewnianej remizy zbudowano nową, której otwarcie odby-

ło się 4 września. W 1969 r. wybudowano i odsłonięto 1 IX 

pomnik ku czci żołnierzom września. Z inicjatywy ks. K. Bart-

kiewicza, ks. H. Fiutkowskiego, p. Kurzynogów, p. Kopiasów, 

p. Domagałów, p. Cisłów i p. Jarego w 1982 r. wybudowano i 

oddano do użytku Kaplicę pod wezwaniem św. Józefa Robot-

nika. 

 Lata 80 i 90 to ciąg zmian. Rozwój prywatyzacji i ini-

cjatyw gospodarczych. 

Stąd dzisiaj w naszej miejscowości są: 

— trzy sklepy spożywcze; 

— przedsiębiorstwa przemysłowo – usługowe; 

— szwalnie odzieżowe.  

 W ostatnich latach pociągnięto również nowoczesną 

„nitkę telefoniczną”, dzięki czemu możliwy jest dostęp do 

internetu. Wodociąg i sieć gazowa ułatwiły życie  w wielu 

domach. Zagospodarowanie terenu, po byłej cegielni, przez 

księdza Kazimierza Bartkiewicza, pozwala młodzieży na cieka-

we spędzanie wolnego czasu. 

 Inicjatywy podejmowane na terenie naszej miejscowo-

ści pozwalają optymistycznie patrzeć w przyszłość. Dla wielu z 

nas, którzy jesteśmy uczestnikami  tworzenia JEJ historii jest 

ONA powodem dumy.   

Małgorzata Jaros 

 



23 

 „GAZETA DOBROŃSKA” 

 22 lipca 2012 r. po 
raz czwarty gościliśmy w 
Dobroniu Wędrowny 
Festiwal Filharmonii 

Łódzkiej „ Kolory Pol-
ski”. Koncert „Los na 
głos, rytm i szum” odbył 
się w Kościele św. Woj-
ciecha w Dobroniu. Wy-
konawcy koncertu : Anna 

broda – śpiew, cymbały, Patryk „Tik-Tak” Matela -human 
beatbox, elektronika. W programie : muzyczny eksperyment – 

biały głos, brzmienie cymbałów, beatbox i elektronika, połą-
czone z liryką, oryginalnymi tekstami staropolskimi oraz baro-
kową poezją anonimowych twórców, opowiadającą niezwykłą 
historię pewnego człowieka... 
 Główny koncert poprzedzały warsztaty muzyczne dla 
melomanów prowadzone przez Annę Brodę w Gminnym 
Ośrodku Kultury w Dobroniu oraz Patryka „Tik-Tak” Matelę 
prowadzone w naszym parafialnym kościele. 

 W ramach imprezy towarzyszącej w Gminnym Parku 
w Dobroniu organizowano „Jarmark Dobroński”. Zabawa przy 
muzyce kapeli ludowej Zespołu Pieśni i Tańca „Dobroń”, or-
kiestry dętej oraz zespołu wokalnego „Volare”. Można było 
skosztować smacznych regionalnych potraw przygotowanych 
przez panie z Kół Gospodyń Wiejskich z Dobronia, Orpelowa, 
Chechła i Mogilna Małego. Atrakcją dla gości były przejażdż-
ki bryczką organizowane przez Pana Jana Musiała z 

Dobronia. 
W ramach „Jarmarku Dobrońskiego” organizowano również 

dwa konkursy: 
dla pań – gospodyń na „ wypiek dobrońskiej baby” 
dla panów – gospodarzy na „chłopskie jadło” ( wyrób smalcu) 
Przygotowane potrawy oceniała Komisja Konkursowa w skła-
dzie: Robert Jarzębak – wójt gminy Dobroń, ks. Andrzej 

Chmielewski – proboszcz parafii w Dobroniu, Mariusz Krulik 
– Komendant Gminny Z OSP RP w Dobroniu, Adela Zdon – 
przewodnicząca KGW w Chechle, Danuta Prusisz-
przewodnicząca KGW w Dobroniu. 
 Laureatka konkursu na „Wypiek dobrońskiej baby” 
została Pani Danuta Turlińska. 
 Laureatem konkursu na „Chłopskie jadło” został Pan 
Wojciech Doroszewski. 

Kamila Zastróżna  
Fot - GOK 

13 KOLORY POLSKI  

– WĘDROWNY FESTIWAL FILHARMONII 

ŁÓDZKIEJ  

PIĘKNO ZIEMI ŁÓDZKIEJ 

 W dniu 19 września br. gmina Dobroń brała udział w 
Międzynarodowym Ekologicznym Projekcie Artystycznym 
„Piękno Ziemi Łódzkiej” realizowanym przez Miejski Ośrodek 
Kultury im. Z. Herberta w Pabianicach. Projekt pod patronatem 

Marszałka Województwa Łódzkiego, Starosty Powiatu Pabia-

nickiego oraz Prezydenta Miasta Pabianic. Gościliśmy grupę 
15 artystów z Polski, Czech i Niemiec, którzy podczas malar-
skiego pleneru artystycznego odwiedzili i uwiecznili na szki-
cach i obrazach wybrane najciekawsze przyrodniczo miejsca na 
terenie naszej gminy i nasze  zabytki. W tym dniu w Gminnym 
Ośrodku Kultury w Dobroniu odbyło się również spotkanie 

artystów z władzami gminy i mieszkańcami, podczas którego 
jego uczestnicy mogli zapoznać się  z różnymi technikami 
malarskimi, porozmawiać z artystami. Spotkanie zakończono 
koncertem z udziałem chóru  „Lutnia”, orkiestry dętej oraz 
zespołu wokalnego „Volare”. 
Ogromnym zainteresowaniem cieszyła się również przygoto-
wana dla gości wystawa kostiumów  ludowych Zespołu Pieśni i 
Tańca „Dobroń”. 
 Prace, które powstały w trakcie realizacji projektu na 

terenie Pabianic, Konstantynowa Łódzkiego i Dobronia tworzą 
wystawę. Wernisaż miał miejsce 16 listopada 2012 r. w Miej-
skim Ośrodku Kultury w Pabianicach. Wystawa „Piękno Ziemi 
Łódzkiej” będzie również w Galerii GOK w Dobroniu w 
2013 r. 

     Kamila Zastróżna 

 
Fot. GOK  
Na fotografii obok wójta – Pani Joanna Papuga – Rakowska – 
Dyrektor MOK im. Z. Herberta w Pabianicach. 
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CUDA, CUDEŃKA – GMINNE ROBÓTKOWO  

 W naszej gminie wiele osób, posiadających 
talenty, umiejętności plastyczne, artystyczne. Prace cieszą 
nasze oczy podczas wystaw przy okazji różnych gminnych 

uroczystości. Powstał pomysł organizowania wspólnych spo-
tkań, prezentacji swojej twórczości, przekazywania umiejętno-
ści, doświadczeń. 

Pierwsze warsztaty odbyły się w Gminnym Ośrodku 
Kultury w Dobroniu w listopadzie br. Swoją twórczość prezen-
towała mieszkańcom gminy Pani Stella Śmiałek, a była to: 

wiklina, malowanie akrylem na tkaninie, lustrach, podobra-
ziach, pudełkach jak również prace szydełkowe tematycznie 
związane ze świętami Bożego Narodzenia. 

W planach naszej grupy realizowane będą zajęcia o 
różnej tematyce, w zależności od potrzeb, zainteresowań osób 
przychodzących na zajęcia. 

Spotkania odbywają się w ostatni piątek każdego 
miesiąca o godz. 1700. 
Ze względu na okres świąteczny kolejne warsztaty odbędą się 

25 stycznia 2013 r. 
Serdecznie zapraszamy!!! 

     Kamila Zastróżna 

 21 października 2012 
r. w galerii  Gminnego Ośrod-
ka Kultury w Dobroniu miał 
miejsce wernisaż VII Wysta-

wy Fotografii Grupy Ldzań – 
Grabia. Tytuł prezentacji 
„Woda” pokazuje jeden z 
trzech żywiołów w pięknych 
fotografiach autorstwa Darii 
Czekalskiej, Barbary Gra-
bowskiej, Tadeusza Hałatka, 
Sławomira Łuczyńskiego, 

Bogdana Prusisza, Ewy Ro-
ślik i Janusza Ziarnika. 
Grupa Ldzań - Grabia to nie-
formalna grupa twórcza. Za-

łożycielem i animatorem grupy przez 5 lat był Andrzej T. Mi-
chałowski. Powstała w Ldzaniu, skupiała głównie działkowi-
czów, ludzi z 
pasją, miło-

śników i 
entuzjastów 
fotografii, 
rzeźby, poe-
zji, plastyki. 
Od dwóch lat 
opiekunem 
grupy jest 

Janusz Ziar-
nik, mieszka-
niec Dobro-
nia, pedagog 
kultury, 
twórczości i czasu wolnego, fotograf utrwalający głównie obra-
zy natury. Ostatnie prezentacje grupy ograniczają się do foto-
grafii. 

Grupa Ldzań - Grabia ma charakter otwarty – zapra-

sza wszystkich chętnych – mieszkańców, miłośników fotografii 
do udziału w  dorocznych wystawach. Następna wystawa bę-
dzie poświęcona zmianom krajobrazu nad Grabią.  
 

     Kamila Zastróżna 

WYSTAWA GRUPY LDZAŃ – GRABIA 

KONCERT NOWOROCZNY 

11 - LISTOPADA 

NARODOWE ŚWIĘTO NIEPODLEGŁOŚCI 

 Zapraszamy mieszkańców gminy na „Koncert Nowo-
roczny”, który odbędzie się w dniu 5 stycznia 2013 r. (sobota) 
o godz. 1600 w sali gimnastycznej Zespołu Szkół w Dobroniu 
przy ul. W. Witosa 1a. Organizator koncertu – wójt gminy 

Dobroń. 
 W koncercie wystąpią nasze rodzime zespoły: chór 
parafialny „Lutnia”, Dziecięcy Zespół Pieśni i Tańca 
„Dobroń”, orkiestra dęta, zespół wokalny „Volare”. Zaprezen-
tuje swe umiejętności zespół tańca hip – hop z GOK w Dobro-
niu. Wystąpią również nasi goście: zespół „Zelowskie Dzwon-
ki” z parafii ewangelicko-reformowanej w Zelowie, który za-
prezentuje nietypowa muzykę płynącą z ręcznych dzwonków – 

jedyny w Polsce zespół grający na dzwonkach ręcznych oraz 
zespół „The Ukrainian Folk”- ze Lwowa, jest to jeden z najbar-
dziej uznanych zespołów ukraińskiej muzyki folk – rockowej, 
znany nie tylko w Polsce, ale również w Rosji, Austrii, Niem-
czech, Ukrainie i Czechach. 

     Kamila Zastróżna 

Gminne uroczystości obchodów 94 rocznicy odzyskania 

niepodległości przez Polskę tradycyjnie rozpoczynały się na do-

brońskim cmentarzu. 

Otwarcia uroczystości 

dokonał wójt gminy 

Dobroń – Robert Jarzę-

bak, odmówiono modli-

twę za poległych,  dele-

gacje składały kwiaty 

przy grobie Nieznanego 

Żołnierza. Po czym na 

czele z orkiestrą dęta 

nastąpił przemarsz 

pocztów sztandarowych, 

delegacji i uczestników 

do parafialnego kościoła. 

Uroczystą mszę św. sprawował ks. kanonik Andrzej Chmielewski 

– proboszcz parafii w Dobroniu. Po mszy mieliśmy możliwość 

wysłuchania koncertu pieśni patriotycznych w wykonaniu orkie-

stry dętej, zespołu wokalnego „Volare”, chóru parafialnego 

„Lutnia” 

     Kamila Zastróżna 

Fot: GOK 
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 W dniu 9 grudnia 2012 r. w galerii Gminnego Ośrodka 
Kultury w Dobroniu odbył się wernisaż wystawy fotografii 
Bogdana Prusisza  pt. „ Złap wiatr”. 
Jest to już czwarta tematyczna wystawa autora. Można ja oglą-

dać w GOK do 28 lutego 2013 r. Tematem wystawy tym ra-
zem są wiatraki. 
 Bogdan Prusisz – mieszkaniec Dobronia. Fotograf i 
poeta z zamiłowania. Fotografią zajmuje się od ponad 20 lat. 
W pierwszych latach ulubionym obiektem fotografowania była 
córka, której w ciągu dwóch lat wykonał 700 zdjęć. Z fotogra-
fii dziecięcych powstała cała ekspozycja pt „Dzieci w obiekty-
wie” prezentowana w naszej galerii w 2010 r. Od kilku lat 

głównym hobby jest fotografowanie przyrody, a szczególnie 
ptaków. Jak sam mówi: „ Do fotografowania przyrody sprowo-
kowały mnie mama i babcia (Wanda Gaweł – twórczyni ludo-
wa) dbając o bajkowy ogród, dokarmiając ptaki i sprowadzając 
tym samym do tego raju, co rusz to nowe gatunki”. 
Tak powstały dwie kolejne ekspozycje - „Moje odloty” - foto-
grafie ptaków prezentowane w 2009 r. oraz „Obiektywem 
malowane” - fotografie kwiatów – wystawa 2011 r. Ekspozy-

cje prezentowane również na indywidualnych wystawach w 
Domaniewicach i Bolimowie, fotografie przyrody Bogdana 
Prusisza prezentowanych było również na wystawach zbioro-
wych Grupy Ldzań – Grabia. 

 Poezja to kolejna pasja Bogdana Prusisza, jest z nią 
związany od kilkunastu lat. Jego wiersze są bardzo osobiste, 
sam zwie je „ wierszydłami”. W 2008 r. wydał tomik 

„Paprochy” - zbiór 
ubranych w poet-
ycka formę prze-

żyć, spostrzeżeń, 
marzeń i myśli. 
Swoje wiersze 
prezentował na 
wieczorach poet-
yckich w Łowi-
czu, Domaniewi-
cach, Bolimowie , 

Dobroniu.  
  
 Kamila 

Zastróżna 
 
Fot. - własność 
B.Prusisza 

 ZŁAP WIATR 

 Dzień Dobroń! Zapraszam serdecznie na wystawę 

fotograficzną pt. ”Złap wiatr” i mam nadzieję, że ta wy-

stawa pozwoli przynajmniej niektórym z Was ten wiatr  

w skrzydła złapać. Zdecydowałem się  na „Walkę z wia-

trakami”, ponieważ zawsze robiły na mnie wrażenie 
swoją postawą, monumentalną budową i bajkowym wy-

glądem. Zawsze były dla mnie stworami nie z tego świa-

ta. Wiatraki fascynowały i kojarzyły się z symboliczną 

walką Don Kichota (ech ciężko nosić w sobie taką  wraż-

liwość J). A ponieważ nadarzyła się możliwość  wyjazdu 

do Holandii (tu podziękowania dla „Słoneczka”) temat 

sam wpadł w ręce i choć było to już prawie dziesięć lat 
temu, postanowiłem 

go wskrzesić i roz-

szerzyć, dzięki  cze-

mu ostatnie wakacje 

oprócz  wypoczynku 

były pogonią za 

tematem i szuka-

niem miejsc w Pol-

sce, w których te 

wspaniałe twory 

występują. Muszę 

przyznać, że sporo 
konstrukcji dostaje 

drugie życie i na-

prawdę nawet w 

naszym kraju jest co 

zwiedzać. Może nie 

są tak tego życia 

pełne, jak holender-

scy ziomkowie, ale są i będą trwać przez kolejne wieki. 

„Gdy wieją wichry zmian, jedni budują mury, inni budu-

ją wiatraki.” – jak mówi chińskie przysłowie. Chciałem, 

żeby  ta wystawa była, jak najbardziej kolorowa i baśnio-
wa, więc pozwoliłem sobie fotki trochę zmodyfikować. 

Jeżeli ktoś, oglądając fotografię wiatraków, poczuł się 

bajecznie i na chwilę odleciał w inny wymiar, to znaczy 

że, się udało. Więc burzmy mury i stawiajmy wiatraki!!! 

Życzę dobrej zabawy. 

Dobroń 09.12.2012     

Bogdan Prusisz BiP  
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W dniu 14 listopada br. odbyło się w przed-
szkolu w obecności rodziców uroczyste Pasowanie 

na Przedszkolaka i Starszaka. Dzieci, recytując, 

tańcząc i śpiewając udowodniły, iż w pełni zasługu-
ją na miano prawdziwego Przedszkolaka – nasze 

Maluszki oraz Starszego Przedszkolaka – dzieci z 

grupy II. Po uroczystym złożeniu ślubowania po-
przedzonym zaliczeniem wszystkich sprawności 

przedszkolnych pani dyrektor dokonała pasowania. 

Dziękujemy rodzicom za poświęcony czas na 
wspólną zabawę z dziećmi i miłe słowa skierowane 

do wychowawców.  

CO SŁYCHAĆ W PRZEDSZKOLU 

Rok szkolny 2012/2013 został ogłoszony 
przez ministra Edukacji Narodowej Rokiem Bez-

piecznej Szkoły. W ramach działań związanych z 

podniesieniem bezpieczeństwa dzieci nasze przed-

szkole przystąpiło do ogólnopolskiego programu 
„Bezpieczne Przedszkole”. 

Na zajęciach przedszkolaki systematycznie wdraża-

ne są do dbałości o własne i cudze zdrowie, po-

przez poznawanie podstawowych zasad bezpie-

czeństwa w domu, przedszkolu i  na ulicy. 

 W nawiązaniu  do realizowanych treści w 
dniu 28 września br. gościliśmy strażaków z OSP 

w Dobroniu, którzy zafundowali naszym dziecia-

kom moc wrażeń. Można było zasiąść za kierowni-
cą wozu strażackiego, włożyć hełm i dotknąć z bli-

ska niemal każdego urządzenia znajdującego się w 

wyposażeniu strażackiego samochodu. Niemałym 
przeżyciem było dla naszych podopiecznych oglą-

danie akcji ratunkowej, której bohaterką została ich 

ukochana pani oraz pokaz gaszenia kontrolowane-

go pożaru piaskownicy. 

Składamy jeszcze raz serdeczne podziękowania 

druhom strażakom za naukę o unikaniu zagrożeń, a 

przede wszystkim za frajdę jaką sprawili dzieciom 
swoją wizytą. 

Z ŻYCIA MALUCHA 

Za nami już pierwsze miesiące pobytu w 
przedszkolu. W naszej grupie nie obyło się bez łez, 

ale mamy to już za sobą, obecnie większość nas 

wkracza w progi przedszkola z uśmiechem na twa-

rzy. Znamy swoje miejsca przy stole, wiemy jak 
należy zachować się podczas posiłków. Chętnie 

uczestniczymy w zabawach ruchowych. W naszej 

sali jest bardzo wesoło, bałaganimy bardzo szybko, 
sprzątamy nieco wolniej. Lubimy bawić się w ogro-

dzie i wychodzić na spacery z naszym przedszkol-

nym wężem.  
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Z ŻYCIA STARSZAKA 

 Szczęśliwi i wypoczęci wróciliśmy do przedszkola 

po wakacjach. Powitaliśmy w grupie dwóch nowych kole-

gów Kubę i Adriana. 

 Chętnie zdobywamy nowe wiadomości. Lubimy 

bawić się w sali, ładnie śpiewamy. Chętnie bierzemy 
udział w zabawach plastycznych i konkursach. Przygoto-

waliśmy plakat na konkurs pt. „Bezpieczny przedszkolak 

– mądry przedszkolak” organizowany przez Miejskie 

Przedszkole nr 11 z Oddziałami Integracyjnymi w Pabia-

nicach.   

 Na zajęciach poznawaliśmy dary jesieni. Potrafimy 

nazwać niektóre owoce, rozpoznajemy je po wyglądzie, 

smaku i zapachu. Zrobiliśmy razem z ciocią pyszna roladę 

z owocami. 

 Dziękujemy rodzicom, za przyniesione owoce. 

Ciocia Basia przygotowała z nich smaczne surówki i cia-

sta. 

 Dnia 30.11.2012 r. odbyła się w Zespole Szkół im. ks. Jana 

Długosza 
ważna 

uroczy-

stość. Otóż 

obchodzili-
śmy kolej-

ną rocznicę 

nadania 

naszej 
szkole 

imienia 

najwybit-

niejszego 

polskiego 
historiografa. 

 Zebranych gości, pedagogów i młodzież powitała dyr. 

Agnieszka Dolewa. Wójt gminy Dobroń Robert Jarzębak zabrał 

głos, wskazując na kulturotwórczą rolę naszej placówki oraz powitał 
przedstawicielki Stowarzyszenia Dobroczynnego "Razem", które 

reprezento-

wały Pol-

sko-
Amerykań-

ską Funda-

cję Wolno-

ści "Działaj 
lokalnie 

VII". 

 W 

części 

artystycz-
nego, której 

koordyna-

torami byli p. Elżbieta Topolska i p. A. M. Antczak wystąpiła mło-

dzież Publicznego Gimnazjum w Dobroniu. Chór pod kierunkiem 
p. J. Lewandowskiej zaprezentował "Bogurodzicę". Następnie ze-

spół artystyczny pokazał się w tańcu średniowiecznym, którego 

choreografami byli p. K. Krysztofiak i p. Jerzy Antoniak. 

 Biografię Jana Długosza odczytał Dominik Olech, a jej 
wersję 

uwspółcze-

śnioną 

Dawid 

Aniszew-
ski, ujaw-

niając 

niezwykły 

talent ra-
perski. 

Scenografia 

zaprojekto-

wana  przez 
p. W. Woj-

dyńską-

Kusiak świetnie wypełniła przestrzeń, w której odbywała się ta 

istotna dla naszego środowiska impreza. 

 Po części artystycznej odbył się pokaz sportowy 
(przygotowany przez p. Jerzego Antoniaka)  na otwartym przez 

wójta Roberta Jarzębaka nowym obiekcie w kompleksie sportowym 

Zespołu Szkół w Dobroniu. Anna Dolwia, Justyna Tarka ze Stowa-

rzyszenia "Razem" wespół z koordynatorem programu "Ścieżka 
zdrowia - zdrowe i sprawne dzieci", czyli p. W. Wojdyńską-Kusiak 

mogły być w pełni usatysfakcjonowane zakończeniem tego bardzo 

ważnego projektu. 

 Organizatorzy dziękują również p. W. Neugebauer za nada-
nie uroczystości podniosłego charakteru dzięki przegotowaniu mło-

dzieży do wprowadzenia sztandaru szkoły oraz p. P. Holakowi za 

pomoc przy instalowaniu scenografii. 

red. 

SIŁOWNIA W DOBRONIU  

 

GODZINY OTWARCIA: 

Poniedziałki godzina 15.00 –  18.45 

Środy godzina 16.35 – 17.45  

Środy godzina 17.45- 18.50  –  siłownia tylko 

dla Pań 

Zrób coś dla siebie, trening na siłowni to wspa-

niała możliwość wyrzeźbienia ciała i pozbycia 

się tkanki tłuszczowej.  

 

Miejsce: Zespół Szkół w Dobroniu 

ul. W. Witosa 1a 

 

Tel. (0 43) 677 20 66 (tel. czynny w godz. 900 – 

1600 od poniedziałku do piątku) 

SUKCES MAKSA 

 Maksym Prusisz zajął drugi miejsce w V Powiato-

wym Konkursie Ortograficznym dla Dyslektyków i Dy-

sortografów. 

 Turniej ma na celu zwiększenie wiedzy o dysleksji  

i dysortografii oraz niesienie pomocy młodzieży ze specy-
ficznymi  trudnościami edukacyjnymi. Nauczycielem ję-

zyka polskiego nagrodzonego ucznia kl. III C jest 

p. A.M.Antczak 

red. 

DŁUGOSZ - NASZYM PATRONEM 
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Gazeta Dobrońska: Pismo samorządu gminy Dobroń  

Wydawca: Gmina 

Rada Programowa: Robert Jarzębak, Anna Szewczyk, Agnieszka Dominiak, Małgorzata Świstek, 

Mateusz Bartczyk, Ewa Bernasiak, Janusz Szerfel, Małgorzata Stawiak, Tomasz Antoniak, Urszula 
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SPRAWDŹ, CO WIESZ O GMINIE... 
1. Forma decyzji podejmowanych przez Radę Gminy. 

2. Dawna nazwa miejscowości Mogilno. 

3. …. – park –  tworzony w Chechle do uprawiania sportów 

ekstremalnych. 

4. Dęta, obchodziła w tym roku 110-lecie. 

5. Jan, patron Zespołu Szkół w Dobroniu. 

6. Znajduje się tu cmentarz z czasów I wojny światowej. 

7. Kółko…. – pierwsza organizacja społeczna powstała na 

początku XIX w. 

8. Miejscowość, w której powstała pierwsza szkoła. 

9. Modrzewiowy, zabytkowy, powstał w XVIII w. 

10. Kiedyś wieś, dziś ulica. 

11. Przepływa przez Gminę Dobroń. 

12. Stoi na czele Rady Gminy. 

13. Znajduje się tam stary, zabytkowy młyn. 

 

 Osoba, która w dn. 27 grudnia, jako pierwsza dodzwoni 

się do Urzędu Gminy w Dobroniu pod nr 43 6772130 w. 117 i 

poda prawidłowe hasło, które tworzą zaciemnione litery, otrzyma 

możliwość skorzystania z jednorazowego bezpłatnego wejścia na 

siłownię znajdującą się w Zespole Szkół w Dobroniu.  Następne 

trzy osoby otrzymają materiały promocyjne Gminy.   KĄCIK MAŁEGO ARTYSTY 

POKOLORUJ RAZEM Z NAMI !!!  

1 – ciemnoniebieski     5 – czerwony 
2 – żółty      6 – zielony  
3 – jasnoniebieski     7 – biały 

    


